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Obvykle se snažím své úvodní články pojímat 
spíše v duchu informativním, sdělit občanům co 
je v Dobřichovicích nového a co nového připra-
vujeme. Jsem totiž přesvědčen, že k tomu Infor-
mační list slouží a že by neměl být prostředím pro 
politickou agitaci nás zastupitelů. Tentokrát však 
učiním výjimku, protože cítím potřebu vyjádřit se 
k  dění, které v  poslední době nastalo okolo při-
pravovaného nového územního plánu.

Nejsem asi jediný, který si všímá toho, že 
v  posledních letech je v  české společnosti stále 
silněji cítit atmosféra ustrašenosti a  podezírání. 
Jsme strašeni např. muslimskými uprchlíky, které 
u  nás ale skoro nikdo neviděl, natož aby s  nimi 
přišel do styku. Některým politikům se ale atmo-
sféra strachu mezi lidmi hodí a  snaží se na této 
populistické vlně budovat svou kariéru. Bohužel, 
podobná atmosféra strachu, nedůvěry a  místy 
až zděšení, zavládla v posledních týdnech i mezi 
mnoha lidmi v Dobřichovicích. Důvodem je poli-
tická kampaň, pořádaná sdružením FOD v  čele 
s Ing. arch. Martinou Tunkovou a její matkou Ing. 
arch. Jitkou Mejsnarovou proti projednávanému 
územnímu plánu.

Na tom, že pořádají setkání s  občany, by 
nebylo vůbec nic špatného, od toho jsou zastu-
piteli, kteří reprezentují část voličů, která jim 
dala svůj hlas. Nelíbí se mi však, že pod zámin-
kou pomoci s  vyplňováním formulářů připo-
mínek k  územnímu plánu podsouvají lidem, 
co v  oné připomínce mají napsat. Straší přitom 
občany tím, že pokud bude územní plán schvá-
len tak, jak je navržen, vypukne v  Dobřichovi-
cích neřízená masivní zástavba, která zničí vše, na 
co jsme zvyklí. Tato snaha vyděsit občany se mi 
vůbec nelíbí a s tím, že připravovaný územní plán 
bude znamenat razantní uvolnění podmínek pro 
novou výstavbu, rozhodně a kategoricky nesou-
hlasím!!

Porovnáme-li totiž stávající platný územní 
plán s tím připravovaným, zjistíme, že oba povo-
lují přibližně stejnou průměrnou míru zástavby. 
Navíc lze oprávněně očekávat, že po společném 
a  veřejném projednání dojde u  některých regu-
lativů nového územního plánu ještě k  dalšímu 
zpřísnění.

Dělat z  připravovaného územního plánu 
strašáka mi tedy přijde velmi nezodpovědné. 
Kampaň opozice, která v Dobřichovicích v uply-
nulých týdnech proběhla, navíc obsahuje mnoho 
dezinformací. Odpověďmi na některé důležité 
otázky, které vyvracejí téměř poplašné zprávy 
z  této kampaně, se zabýváme ve speciální 
příloze tohoto vydání Informačního listu, který 
je z velké části věnován právě územnímu plánu. 
Na nejčastější dotazy občanů, vyvolané zmíně-
nou kampaní odpovídá v  článku „Často kladené 
otázky k  návrhu územního plánu“ zpracovatel 
územního plánu, Ing. arch. Hnilička, a  zástupce 
pořizovatele, jímž je Odbor územního plánování 
MěÚ Černošice, Ing. Ušiaková.

Příkladů, kde nesouhlasíme s tvrzeními, pre-
zentovanými v  uvedené kampani, je celá řada. 
Proto jsme se rozhodli uspořádat v  pondělí 
27. června od 19:00 v  aule ZŠ v  Raisově ulici 
diskusní večer, kde bude možno klást otázky 
k  územnímu plánu přímo jeho zpracovateli, 
Ing. arch. Hniličkovi, i zástupkyni pořizovatele – 
MěÚ Černošice.

Dobřichovice jsou považovány za místo, kde 
se příjemně žije. Ten příjemný život je dán jednak 
tím, že Dobřichovice jsou hezkým městem s kva-
litními veřejnými prostory i  celkovou architek-
turou, ale také tím, že se zde vytvořila neoby-
čejná společenská atmosféra mezi lidmi, kteří se 
sdružují v mnoha aktivních spolcích a díky nimž 
je naše město považováno za jakési neformální 
centrum kultury v  Dolním Poberouní. Takto na 

nás pohlíží mnoho občanů z okolních obcí, kteří 
nás dávají své samosprávě za příklad.

Dobřichovice se od dob pádu komunismu, 
tedy za pouhých 26 let neuvěřitelně změnily. 
Jejich vývoj od zanedbané obce k  dnešnímu 
malému, vzkvétajícímu městečku s  veškerou 
potřebnou infrastrukturou svědčí o  zodpověd-
ném přístupu minulých zastupitelstev a spoustě 
odvedené práce. Od schválení prvního porevo-
lučního územního plánu v roce 1996 zde nedošlo 
ani jednou k  rozšíření zastavitelného území 
a  závazek toto území nerozšiřovat nadále platí. 
K zahušťování zástavby dochází pouze tam, kde 
to platný územní plán a  plány regulační dovo-
lují. Tento stavební rozvoj je plynulý a  ve srov-
nání s širokým okolím výrazně pomalejší. Já a ani 
ostatní koaliční zastupitelé určitě nechceme, 
aby nový územní plán ve svém celku umožňo-
val (oproti tomu stávajícímu) uvolnění regulace, 
směřující k  větší zástavbě. Jsem si jist, že každý 
rozumně a  rozvážně uvažující občan dokáže 
samostatně vyhodnotit změny, jimiž obec v uply-
nulém čtvrtstoletí prošla a  nebude mít tedy 
potřebu podsouvat mně ani mým kolegům podíl 
na nezodpovědných a destruktivních plánech.

Slibuji vám, že dokud budu starostou, budu se 
snažit, aby Dobřichovice byly stále tím příjemným 
místem pro život, s kvalitním prostředím, užiteč-
nou infrastrukturou a bohatým kulturním a spo-
lečenským životem. Byl bych rád, aby se vývoj 
Dobřichovic ubíral nadále podobným směrem 
jako doposud, tedy směrem uváženého rozvoje 
a nerozšiřování zastavitelného území. V této snaze 
za mnou stojí všichni koaliční zastupitelé.

Závěrem bych vám chtěl popřát příjemné, 
klidné pohodové léto, které nebude pozname-
náno pachutí negativní kampaně, o  níž jsem se 
zmínil.

Petr Hampl

Pobyt sovětské armády stál 
naši zemi přes 100 miliard

Říká se, že kam jednou vstoupila noha ruského 
vojáka, považují Rusové toto místo již navždy za 
své výsostné území. Odsun sovětských vojsk před 
25 lety lze považovat za určitý dějinný zázrak. 
Po podepsání Dohody o  odsunu sovětských 
vojsk Václavem Havlem a  Michailem Gorbačo-
vem, dostal provedení odsunu na starost tehdejší 
ministr pro lidská práva, známý rockový muzi-
kant a  zakladatel kapely Pražský výběr Michael 
Kocáb. Ten spolu s  dalšími politiky v  čele s Vác-
lavem Havlem tlačil na to, aby byl odsun co nej-
rychlejší. Dosažení dohody nebylo jednodu-
ché. Původní plán počítal s  postupným staho-
váním sovětských vojáků z  naší země po dobu 
5 let. To bylo zcela nepřijatelné. Čeští vyjedna-

vači – Jiří Dienstbier, Luboš Dobrovský, Jaro-
slav Šedivý a  další – žádali, aby odsun skončil 
do jednoho roku, zatímco Moskva mluvila o pěti 
letech. Zlomovým momentem byla cesta prezi-
denta Václava Havla do Moskvy a  jeho jednání 
s  Michailem Gorbačovem v  únoru 1990. Byla 
podepsána deklarace, která pohřbila tzv. Brežně-
vovu doktrínu o  omezené suverenitě členů Var-
šavské smlouvy a také Dohoda o odchodu sovět-
ských vojsk. O povaze Varšavské smlouvy nejlépe 
hovoří to, že jediným jejím vojenským vystoupe-
ním byla okupace Československa v srpnu 1968.

Zastavené Pražské jaro 1968
Československá republika byla po 2. světové 
válce jedinou zemí východního bloku, ve které po 
druhé světové válce nezůstala rozmístěna sovět-
ská vojska. KSČ zde vládla tvrdou rukou a  likvi-
dovala všechny své odpůrce. Uvolnění nastalo 

v roce 1967 a 1968. Za co se v padesátých letech 
odsuzovalo na doživotí či na mnoho let do vězení, 
bylo možno najednou říkat nahlas. Český národ 
začínal konečně aspoň trochu svobodněji dýchat. 
S dnešní svobodou se to ale nedá srovnávat. Stále 
byla totiž v ústavě zakotvena tzv. vedoucí úloha 
KSČ, která v  podstatě říkala, že zde může exis-
tovat pouze jediná politická strana, která může 
mluvit do dění v  naší zemi a  tou byla Komunis-
tická strana Československa.

Toto uvolnění začalo vadit Sovětskému svazu, 
který pokládal naše území za jednu ze svých 
kolonií. Proto bez jakéhokoli varování vtrhla 21. 
srpna 1968 do naší země sovětská vojska a vojska 
zemí tzv. Varšavské smlouvy. Vpádu se účastnilo 
obrovské množství vojenské techniky (odhaduje 
se cca 6 300 tanků) a  až 500 000 vojáků. Z  tak-
zvané „dočasné bratrské pomoci“, která měla 
za cíl „obnovit pořádek“, se nakonec stalo trvalé 

Slovo starosty

Příspěvky členů zastupitelstva

Obrázek na titulní straně: Část grafického zobrazení návrhu územního plánu.
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a  masivní rozmístění sovětských vojáků a  jader-
ných zbraní u hranic se Západem. Vojenská inter-
vence současně poskytla oporu našim normalizač-
ním komunistům, aby dalších dvacet let plundro-
vali vlastní zemi politicky, ekonomicky i morálně.

Jan Palach
Na protest proti apatii, ušlápnutosti, ale i  kola-
borantství se upálil v  lednu 1969 český student 
filosofické fakulty Univerzity Karlovy Jan Palach. 
Jeho čin vyvolal celosvětový ohlas a  probudil 
z  letargie většinu národa. Pohřeb Jana Palacha 
dne 25. ledna 1969 se stal velkým národním 
protestem proti pokračující okupaci. Smuteční 
průvod, který měl okolo sto tisíc lidí, šel z Václav-
ského náměstí na dnešní náměstí Jana Palacha. 
Poté byly jeho ostatky uloženy na Olšanských 
hřbitovech. Nedávné producírování se ruských 
Putinových motorkářů Nočních vlků na Pala-
chově náměstí nelze brát v této souvislosti nijak 
jinak než jako cílenou provokaci.

Dočasný pobyt sovětských vojsk stál naši zemi 
100 miliard korun
Po obsazení důležitých měst a  významných 
vojenských objektů a  letišť zde zůstala sovět-
ská armáda zhruba v počtu 150 000 osob. V roce 
1989 se při sametové revoluci nacházelo v Česko-
slovensku cca 75 000 vojáků a téměř 40.000 jejich 
rodinných příslušníků. Bojový arzenál tvořilo 
mimo jiné 1220 tanků, 2505 bojových vozidel 
a  obrněných transportérů, 1218 děl a  mino-
metů, 76 bojových letadel a 146 bojových vrtul-
níků. V  souvislosti s  pobytem sovětských vojsk 

na území Československa bylo 290 lidí usmr-
ceno a 577 těžce zraněno. Dočasný pobyt sovět-
ských vojsk stál český rozpočet v tehdejších rela-
cích přes 100 miliard korun. V dnešních relacích 
by to bylo okolo 1200 miliard korun. Další desítky 
miliard stála likvidace ekologických škod po 
sovětské armádě.

Požadavek na odchod sovětských vojsk
Požadavek na okamžitý odchod sovětských vojsk 
byl prvním cílem naší politiky po revoluci v roce 
1989. Na našem území stále pobývala cizí armáda 
a  její další setrvání bylo v  rozporu s  obnovou 
státní suverenity a  nezávislosti. Jen pro srov-
nání: dnešní Armáda ČR čítá zhruba 24 tisíc pro-
fesionálních vojáků. Proto hned zkraje roku 1990 
začala tvrdá jednání o odsunu cizích vojsk.

Michael Kocáb, který měl na starosti odsun 
sovětských vojsk, v  loňském rozhovoru vzpomí-
nal na jeden varující zážitek. Když odcházel jeden 
z posledních důstojníků sovětské armády, šéf KGB 
pro sovětskou armádu na našem území, tak mu 
řekl: „My teď odcházíme pane Kocábe jako vojáci, 
ale my se brzy vrátíme.“ Kocáb se tehdy zeptal jak, 
jestli bude zase nějaká okupace a on že ne. „My 
přijdeme jako obchodníci.“. V této souvislosti není 
možné si nevybavit firmy jako PENTA, AGROFERT, 
LUKOIL a řadu dalších a lidi s nimi spojené.

Michael Kocáb zvládl svůj úkol perfektně a tak 
poslední transport se sovětskými vojáky a techni-
kou opustil území naší republiky 21. června 1991 
a o šest dní později republiku opustil i poslední 
sovětský voják – tehdejší velitel generál Eduard 
Vorobjov.

Za zamyšlení stojí odpověď bývalého minis-
tra Kocába z loňského rozhovoru o odsunu sovět-
ských vojsk. Na otázku: Když jste jednal o odsunu 
sovětských vojsk z  Československa, napadla vás 
i myšlenka, že se podobná intervence může opa-
kovat? Odpověděl: „Napadala. Neustále. Proto 
jsem také tak tlačil na rychlost odsunu. Chápal 
jsem tehdejší období jako dějinnou škvíru, ve 
které se musíme rychle zbavit sovětské okupační 
armády. Současný vývoj na Ukrajině a na Krymu 
mi dává zpětně za pravdu.“

A to je hlavní myšlenka tohoto článku. Je 
potřeba znát a připomínat si naši historii a poučit 
se z ní, aby se chyby nemohly znovu opakovat.

Michael Pánek, místostarosta města Dobřichovice 
za ODS a kandidát č. 6 do zastupitelstva 

Středočeského kraje za ODS

Fámy a nepravdy kolem 
návrhu nového územního 
plánu Dobřichovic

V současnosti po Dobřichovicích kolují různé 
fámy o  návrhu nového územního plánu města, 
které rozšiřuje opozice a  z kterých mají někteří 
občané obavy. Jak situaci vnímám já, uvedu na 
příkladu možnosti zástavby centra obce.

Úvodem bych chtěl zdůraznit, že žádný zastu-
pitel obce nechce, aby se v  centru zvětšovala 
možnost staveb oproti současným možnostem, 
které stanoví platný regulační pláne centra. Podle 
mne je v  tomto shoda napříč celým zastupitel-
stvem. Proč tedy takové emoce?
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Na plochu centra máme od roku 2014 schvá-
lený regulační plán a  návrh územního plánu 
proto plochy reguluje jen rámcově tak, aby nebyl 
s  regulačním plánem centra, který je přísnější 
a detailnější, v rozporu.

Opozice zformovaná kolem Ing. arch. Martiny 
Tunkové a  její matky Ing. arch. Jitky Mejsnarové 
však tvrdí, že po vydání nového územního plánu 
přestane stávající regulační plán centra platit. Tím 
prý zůstanou plochy bez regulace a z toho dovo-
zují nekontrolovatelnou zástavbu celého centra.

Proti tomu máme názor Ing. arch. Pavla Hniličky 
urbanisty a  tvůrce návrhu územního plánu Dob-
řichovic a  dnes prvního místopředsedy komory 
architektů a  také vyjádření pořizovatele, kterým 
je Odbor územního plánování obce s  rozšířenou 
působností tedy Černošice, kteří shodně tvrdí, že 
regulační plán zůstane i po schválení nového územ-
ního plánu v platnosti, když je regulační plán centra 
přísnější než nový územní plán (podrobněji čtěte 
v často kladených otázkách v příloze tohoto infor-
mačního listu). Z toho lze dovodit, že nekontrolova-
telná zástavba nemůže v dotčené ploše nastat.

Máme tedy na pozadí složitého zákona (pro 
zájemce č.183/2006 Sb) dva protichůdné názory, 
z  nichž první, podpořený obrázky mnohapatro-
vých budov, vyvolal obavy části občanů.

Obecně problém nevidím v  tom, že někdo 
vznese připomínku, která povede k  vyjas-
nění věci – naopak. V  tomto případě však 
byla pomocí letáků, doručených opozicí do 
všech domácností, vypuštěna informace jako 
neměnná, tedy tak, aby se s  ní nedalo pole-
mizovat. Na shromáždění, která organizovala 
opozice, nebyli přizváni ani autor návrhu, ani 
pořizovatel, kteří tam mohli problematiku kva-
lifikovaně vysvětlit a ani obec nebyla požádána 
o  zprostředkování jejich účasti. Pokusil jsem 
se věc rozporovat na jednom ze shromáždění, 
ale byl jsem opakovaně nevybíravě umlčen. 
Zastupitelé měli za uplynulý rok čtyři pracovní 
schůzky na téma nový územní plán. Rozpraco-
vaný územní plán byl také několikrát prezen-
tován veřejnosti za přítomnosti projektanta 
i pořizovatele. Nikdo však nikdy s  informací, že 
regulační plán přestane platit, nepřišel. Nikdo 

se ji nepokusil před zveřejněním u  pořizova-
tele ověřit. Tato zcela pochybná informace byla 
použita jako politická munice, která po výbuchu 
vyvolala zděšení některých občanů. Není to 
informace osamocená a  takového postupu 
nejsme svědky poprvé.

Chtěl bych ještě připomenout, že ještě před 
přibližně třemi měsíci se ti samí lidé, co dnes 
takto šíří obavy, pokoušeli návrh územního plánu 
nepustit do fáze, kdy mohou všichni občané bez 
výjimky podávat oficiální připomínky. Koalici se 
to povedlo prosadit až po dramatických jedná-
ních.

Proto se ptám, jaký má takovýto postup účel? 
Jde opravdu o  konstruktivní diskusi s  respek-
tem k jiným názorům občanů a s cílem dobrat se 
správného řešení?

Skončím však pozitivně, tedy že věřím, že kon-
struktivní připomínky Dobřichovičáků povedou 
ve svém důsledku k  co nejlepšímu výsledku – 
tedy k novému územnímu plánu.

Filip Kándl, určený zastupitel 
pro tvorbu územního plánu

Francouzi v Dobřichovicích

V pátek dne 13. května přijela autobusem do Dob-
řichovic 26 členná skupina Francouzů z  družeb-
ního města Villiueu Loyes Mollon. Byli ubytováni 
v rodinách svých dobřichovických partnerů. Část 
delegace byli mladí Francouzi od 12 do 23 let.

Oplatili nám naší návštěvu z  loňského roku. 
Prožili zde s  námi jen ale něco přes dva dny, 
protože hned v  pondělí dopoledne spěchali 
domů.

V sobotu ráno jsme jim ukázali novou přístavbu 
školní budovy. Jsme na tuto budovu náležitě hrdí, 
protože víme, že ve Villieu takovou pěknou školu 
nemají. Kolem 11 hodiny dopolední se vytvořilo 
asi pět skupinek, které většinou vlakem odjely 
do Prahy. Praha láká naše hosty při každé jejich 
návštěvě, jsou to jednak krásné památky hlavního 
města, ale i obchody se sklem a se suvenýry. Často 
si říkáme, zda je máme do Prahy vůbec vozit, ale 
vždy jsou mezi Francouzi noví lidé, kteří ani v Dob-
řichovicích, ani v Praze nikdy nebyli. Večer proběhl 
v  rodinách, několik rodin se vždy spojilo, grilo-
valo se, trochu i zpívalo, vyprávěli jsme si novinky 
z našich měst i z našich rodin.

Další den v neděli ráno jsme se sešli v 9 hodin 
a  autobusem jsme se vydali na cestu na zámek 
Konopiště. Měli jsme tam rezervovanou prohlídku 
s francouzsky mluvícím průvodcem, resp. průvod-
kyní. Byli jsme rozděleni na dvě skupiny a zámek 
arcivévody Františka Ferdinanda resp. Françoise 
Ferdinanda se všem moc líbil. I Francouzi znali his-
torii a osud arcivévody a jeho manželky, který vedl 
k 1. světové válce. Po prohlídce následoval oběd 
v  zámecké restauraci, prohlídka krásného parku 
s nádhernými pávy a cesta do Dobřichovic.

Večer jsme všichni prožili společně na zámku. 
Dostali jsme od našich přátel velmi speciální 
dárek. Jeden z  otců tohoto partnerství, pan 
Claude Valentin daroval našemu městu tři krásné 

keříky růží, podaroval přítomné děti medailemi 
zahradní výstavy. K tomu všemu zahrála hudební 
skupina Alexandra Skutila se zpěvačkou Darjou 
Kuncovou.

Naši přátelé současně přivezli pozvání, aby 
občané Dobřichovic navštívili VillieuLoyesMollon 
v roce 2017.

V. Kratochvíl

Královský víkend  
4. a 5. června L.P. 2016

Průvod s  korunovačními 
klenoty z Prahy na Karlštejn 
byl letos velkolepý, s honos-
nými kočáry i  obyčejnými 
povozy a  množstvím kostý-
movaných účastníků a  koní 
a byl tak jistě důstojným při-

pomenutím i  oslavou 700. výročí narození krále 
českého a císaře římského, našeho významného 
panovníka Karla IV. Na rozdíl od minulých let se 
k tradičnímu průvodu z Radotína na Karlštejn při-
pojilo i poselstvo bavorského vévody Štěpána II. 
z  Berouna na Karlštejn. Oba průvody se setkaly 
na louce pod hradem Karlštejn a  po programu 
a občerstvení společně vystoupaly k hradu. Koru-
novační klenoty byly slavnostně uloženy za pří-
tomnosti císaře a  jeho nejužšího doprovodu do 
kaple Svatého kříže pod dohledem kastelána 
hradu Karlštejna.

Královského průvodu se zúčastnilo 15 obcí, 
a  ty obce, přes které poutníci přímo neprochá-
zeli, vyslaly svá poselstva a zdravice. Výjimečnou 
příležitost nevynechala ani zahraniční partner-
ská města a též vyslala svá poselstva z dalekých 
krajů pozdravit císaře Karla IV. Ve všech obcích 
čekalo na císaře a  jeho   doprovod srdečné 
uvítání a  rozličné dary, což bohužel nenechalo 

Domácí zpravodajství

Hosté a jejich hostitelé při prohlídce nové školy
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novodobé lapky v  klidu a  některé dary rychle 
zmizely.

Průvod se na své dvoudenní pouti zastavil 
v Dobřichovicích, kde bylo na zámku přichystáno 
královské pohoštění pro setkání zástupců zahra-
ničních partnerských měst se zástupci zúčast-
něných obcí i Středočeského kraje, večer se pak 
na přeplněném nádvoří zámku hrál oblíbený 
muzikál Noc na Karlštejně. Poselstvo bavorského 
vévody Štěpána II. mělo svoji zastávku v Tetíně, 
kde byl též připraven bohatý program.

Obce, ležící na trase průvodu, si na programu 
pro císaře, jeho choť, gardu a  početný dopro-
vod opravdu daly záležet, a tak mohli návštěvníci 
z blízka i z daleka zažít i výjimečné rytířské turnaje 
na břehu Berounky – v sobotu na louce dobřicho-
vické či v neděli na louce karlštejnské.

Jádro průvodu v  historických kostýmech 
tvořili herci z  Dobřichovické divadelní společ-
nosti, skupina historického šermu Alotrium, spo-
lečnost historických aktivit Reginleif, dále jezdci 
z  Radotína a  Kosoře nebo burdýři. K  průvodu 
se v  kostýmech připojily i  další skupiny histo-
rického šermu, bubeníci, sokolníci, každá obec 
měla svého praporečníka s  historickým prapo-
rem, početnou skupinu kostýmovaných účast-
níků průvodu tvořili zahraniční hosté z  partner-
ských měst.

Akci pořádalo město Dobřichovice pod zášti-
tou hejtmana Středočeského kraje, s  podporou 
Středočeského kraje, Státního fondu ministerstva 
kultury ČR, svazku obcí Regionu Dolní Berounky 
i jednotlivých obcí.

Letní provoz městské 
knihovny

Červenec: Úterý 18:00 – 20:00, Čtvrtek 14:00 – 
17:00, Srpen: Zavřeno

Přijďte všichni včas vrátit knihy, nebo si 
výpůjčku prodloužit. Knihy, které si v  červnu 
půjčíte nebo prodloužíte, můžete vrátit až začát-
kem září. Budeme rádi, když vám knihy z  naší 
knihovny zpříjemní letní dovolenou.

Za Městskou knihovnu Veronika Krecbachová 
a Eugenie Řehnová

Sběr a odvoz nebezpečného 
odpadu

Sběr a odvoz nebezpečného odpadu v Dobřicho-
vicích proběhne 25. června. Kontejner bude při-
staven jako obvykle
od 9.00 do 10.00 u nádraží
od 10.00 do 11.00 před městským úřadem
od 11.00 do 12.00 před budovou mateřské školy
od 12.00 do 13.00 u  recyklačního dvora na ulici 
5. května.

Odložení vašeho nebezpečného odpadu 
do kontejneru je zdarma, protože náklady jsou 
pokryty poplatkem za odpad, který jste jistě již 
zaplatili.

Nebezpečným odpadem jsou staré barvy 
a  jejich zbytky, ředidla, staré štětce, hadry od 
barev, oleje, filtry z aut, autobaterie, nespotřebo-
vané prostředky na ochranu rostlin, nespotřebo-
vané fotochemikálie, zářivky a výbojky, staré tele-
vizory nebo jejich obrazovky, součásti počítačů, 
staré elektrické spotřebiče, veškeré monočlánky 
a podobné suché baterie a další podobný nebez-
pečný odpad.

Nebezpečný odpad nepatří do popelnice! 
Musí se ukládat na speciálně zabezpečenou 
skládku, která neohrožuje naše životní prostředí, 
anebo se odborně recykluje. Termín dalšího 
svozu je 22. říjen 2016.

PP

Vítání nových malých 
občánků

Dne 10. června uvítalo vedení města na zámku 
v  Dobřichovicích nové občánky. Na úvod přiví-
tal starosta Petr Hampl všechny rodiče, babičky 
a  dědy. Uvedl, že letos je to již podeváté, co se 
pořádá slavnost vítání nově narozených dětí. 
V  roce 2015 se narodilo celkem 43 dětí, což je 
o  tři více, než v  roce předchozím. Starosta také 
vzpomenul na pana Ing. Kyzlíka, který obnovení 
tradice vítání nově narozených dětí v Dobřichovi-
cích před lety zavedl.

Pro letošní slavnost připravila mateřská škola 
taneční vystoupení se zpěvem a  básničkou. Na 
paměť tohoto dne připravili zástupci města i malé 
dárky pro děti a jejich rodiče. Dále centrum kom-
plexní péče věnovalo poukázku na konzultaci 
pohybového vývoje miminek u zkušené fyziote-
rapeutky. Pamětní listy s dárky rozdával starosta 
Petr Hampl společně s místostarostou Michaelem 
Pánkem a  zastupiteli města za doprovodu harfy 
Seana Barryho.

Andrea Kudrnová

O čem jednala rada města

Starosta informoval radu o  průběhu opravy 
nátěru lávky. Při průzkumu se ukázalo, že nátěr je 
v horším stavu, než se předpokládalo. Na úpravu 
pochozí vrstvy na lávce bude potřeba z rozpočtu 
na příští rok vynaložit částku kolem 300 000 Kč. 
Ing. Jan Abel radu upozornil, že je nutné dodělat 
opravu zábradlí a horní pásnice lávky. Současně 
doporučil instalovat na lávce kameru, aby nedo-
cházelo k poškozování povrchových úprav.

Do jednání rady byla pozvána starostka 
obce Lety Ing. Barbora Tesařová se dvěma členy 
zastupitelstva. Paní starostka informovala naší 
radu o  tom, že uvažují o  převedení části splaš-
kových vod z  Letů do čistírny odpadních vod 
v  Řevnicích. Náklady na přepojení jsou cca 10 
miliónů, ale 60 % by mohlo být hrazeno z dotace. 
Zástupce Aquaconsultu toto řešení nedoporu-
čuje z  důvodů technických i  z důvodu zhoršení 
ekonomiky provozu dobřichovické ČOV, což by 
mohlo vést ke změně cen stočného. Současně 
se zástupci Let zajímali, jaké výhledy s ČOV mají 
Dobřichovice. Starosta Hampl uvedl, že by to sou-
časně pro město znamenalo úlevu při řešení pro-
blémů s nedostatečnou kapacitou, i když by bylo 
patrně nutné vrátit příspěvek na rozvoj infrastruk-
tury těm vlastníkům nemovitostí v  Letech, kteří 
se dosud nepřipojili a  příspěvek přitom zapla-
tili. Místostarosta Růžek konstatoval, že napojení 
nových lokalit je ekologicky správné a přepojení 
Let je plně v  jejich kompetenci, i  kdyby to zna-
menalo zhoršení platebních podmínek pro Dob-
řichovice, s nimž bychom se museli vyrovnávat. 

Starostka Letů také seznámila radu, jaké 
plány mají v  oblasti školských kapacit. Podle 
naplněnosti mateřské školy předpokládají, že by 
mohli zřídit 1. stupeň základní školy.

Tajemník MěÚ seznámil radu se stížnostmi 
občanů na motorová vozidla, která projíždějí 

Na zámku bylo přivítáno 43 nových občánků Dobřichovic
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po cyklostezce. Upozornil, že zvýšené porušo-
vání zákazu vjezdu může souviset i  s poklád-
kou kabelů v Mokropsech, která vedla k uzavření 
některých komunikací. Rada projednala možné 
návrhy řešení. Rada nakonec dospěla k  názoru, 
že je nutné intenzivně jednat s městskou policií, 
aby věnovala vyšší pozornost večerním i nočním 
kontrolám a aby přestupce náležitě pokutovala.

Rada se seznámila se žádostí nájemkyně 
o snížení nájmu v obecním bytu v objektu zdra-
votního střediska z  důvodů častých oprav sani-
tární techniky a  topení. Rada konstatovala, že 
opravy probíhaly většinou z  prostředků města 
a ke snížení nájmu není důvod.

Tajemník informoval radu o jednání s panem 
Milanem Vanžurou, který nesouhlasí se závěry 
zastupitelstva města Dobřichovice z  května 
2015, pokud nebude nájemní smlouva uza-
vřena alespoň na 50 let. Rada po diskusi dospěla 
k závěru, že tuto záležitost řešilo v minulosti už 
několikrát zastupitelstvo, a  proto je nezbytné, 
aby rozhodlo i o této žádosti.

Tajemník předložil radě návrh na odpis 
majetku Městského úřadu Dobřichovice a  jed-
notky dobrovolných hasičů Dobřichovice. Jedná 
se o vyřazený a nefunkční majetek, který v nejed-
nom případě byl veden už pouze účetně. Rada 
s předloženým návrhem odpisu souhlasila.

Rada byla informována, že vítězný uchazeč 
o  realizaci kanalizační přípojky v  ulici Pod 
Lomem od smlouvy odstoupil. Rada konstato-
vala, že další zájemce překračuje původně nabí-
zenou cenu o více než 50 000 Kč, a proto dopo-
ručila před jeho výběrem oslovit další firmy a pří-
padně vybrat takovou, která nabídne výrazně 
výhodnější cenu.

Starosta dále informoval radu o  platbě za 
provozování hřbitova, která byla za rok 2015 
26 000 Kč, zatímco v  roce 2014 částka dosaho-
vala 70 000 Kč. Podal dále zprávu o  vývoji pro-
jektů, u nichž město bude žádat o dotaci, což je 
chodník v Pražské ul. a parkoviště u nádraží.

Radní Kándl informoval o řešení školní jídelny, 
než bude zadáno projekční kanceláři.

Tajemník Prchal informoval radu, že p. 
Lachout, žadatel o připojení na kanalizaci, který 
byl na minulé radě odmítnut (resp. nebyla mu 
umožněno snížení příspěvku), oslovil se svou 
žádostí zastupitelstvo. Tajemník jeho dopis 
rozešle všem zastupitelům, aby mohl být pro-
jednán na příštím jednání zastupitelstva. Dále 
tajemník informoval, že v ulici Za Parkem čp. 629 
se uvolnil jeden obecní byt.

Starosta seznámil radu se žádostí Mgr. 
Eugenie Koblížkové o  příspěvek pro ZUŠ na 
nákup klavíru, který by byl umístěn v  aule ZŠ 
a  byl by využitelný jak ke koncertní činnosti, 
tak i  k výuce ZUŠ. Náklady na nákup klavíru se 
budou pohybovat kolem 150 000 Kč. Rozpočto-
vým opatřením by bylo možné v rámci rozpočtu 
na letošní rok přesunout na tento účel přísluš-
nou částku.

Pan Václav Pěkný, zámečník, požádal radu 
o  možnost umístit reklamní banner své živ-
nosti na zábradlí při křižovatce ulic Všenorská 
– Tyršova. Rada záležitost projednala a  shodla 
se na požadavku, že podobnou reklamu je 
ochotna v  mimořádném případě umožnit, ale 
pouze za předpokladu, že žadatel současně 
provede opravu a  natření zábradlí. Současně 

uložila tajemníkovi MěÚ, aby ověřil u inženýrsko-
dopravního odboru PČR, zda uvedený banner 
nevadí rozhledovým poměrům v křižovatce, a na 
stavebním úřadu, od jak velké plochy podléhá 
banner správnímu řízení stavebního úřadu.

Starosta informoval radu o žádosti principála 
Dobřichovické divadelní společnosti Petra Říhy 
o umístění automobilového kontejneru, který by 
sloužil ke skladování kulis, na pozemku v majetku 
města Dobřichovice v zadní části pozemku hasič-
ské zbrojnice č. parc. 56. Rada souhlasila, protože 
pozemek je nevyužitý a  lepší využití se pro něj 
momentálně nenabízí.

Paní Kristýna Brunclíková požádala radu 
o  možnost úpravy zeleného pásu a  posunu 
lampy veřejného osvětlení z  důvodu přestavby 
vjezdu na pozemek v  Krajníkově ulici. Rada 
žádost projednala a souhlasí s úpravou zeleného 
pásu, ale k posunu lampy neshledala důvod.

Starosta informoval o  současném stavu 
jednání o nájmech pozemků Na Vyhlídce, kde se 
nachází šest chat, které vede RNDr. Kratochvíl ve 
spolupráci s právníkem města. Cílem je dosažení 
spravedlivé výše nájemného, které díky legisla-
tivní nedostatečnosti odpovídá cenové úrovní 
nájmů před desetiletími.

Dále rada projednala doporučení právního 
zástupce, týkající se nájemného za pozemky 
č. parc. 1361 a  č. 1362. Dle právního zástupce 
města je vhodné dosáhnout soudního smíru 
s manželi Říhovými.

Na zveřejněný záměr pronájmu kance-
láří na zámku přišla jediná nabídka od Mgr. 
Jana Holáska. Nabízí nájem ve výši vyvěšeného 
záměru, ale současně požaduje možnost pod-
pronájmu firmám, v  jejichž orgánech působí 
a  úpravy (vymalování, sanace ap.) na náklady 
obce do výše dvou měsíčních nájmů. Diskuse 
se dále zaměřila na možnost snížení nájemného 
jako protihodnoty za úpravu prostor. Rada se 
sjednotila na možnosti odpustit první měsíční 
nájemné s  tím, že nájemce provede úpravy na 
své náklady.

Starosta seznámil radu s  dopisem Ing. 
Richarda Chlada o plánované výstavbě obytných 
objektů ve Všenorech, který obsahuje požadavek 
na odpuštění příspěvku na rozvoj infrastruktury. 
V diskusi rada konstatovala, že některé z uvádě-
ných argumentů nelze akceptovat (např. příspě-
vek žadatele na výstavbu přivaděče ze Všenor 
nebo ústní dohody s  dávnými reprezentacemi 
města), ale především, že bez předložení pro-
jektu nelze vypočítat požadovaný příspěvek 
a tudíž o něm nelze zatím jednat.

Na starostu a radu se obrátil Ing. Vojtěch Dyk 
se stížností na rozstřik dešťové vody z vozovky 
ulice Pražské na chodník a  fasádu domů, 
jednak na hluk vydávaný motorovými vozidly 
a  návštěvníky Plynboudy (zajíždění smykem, 
túrování motorů, hudba z  autorádií, povyko-
vání podnapilých). Rada konstatovala, že ulice 
Pražská patří do správy krajských silničních 
orgánů, které jediné mohou konstrukční nedo-
statky, resp. zajištění lepšího odvodu dešťové 
vody z komunikace řešit. Stížnost na hluk, který 
je zjevně pouze nárazový a  krátkodobý, nelze 
řešit správními cestami (měření hluku hygie-
nickou stanicí a následné opatření), a proto sta-
rosta navrhl, že problém projedná s provozova-
telem Plynboudy.

Starosta informoval radu o výpovědi nájemní 
smlouvy na zámeckou „vinotéku“, kterou 10/5 
2016 podala dosavadní nájemkyně Karolina 
Seidlová. Současně se ozval už i  první zájemce 
o  uvedené prostory. Rada se shodla na poža-
davku, že prostory by měly zůstat otevřené pro 
veřejnost a  společenský život města. Místosta-
rosta Pánek zdůraznil, že je nutné zveřejnit trans-
parentně záměr nového pronájmu, aby se mohl 
přihlásit kdokoli. RadníBezděk otevřel otázku, na 
jak dlouho bude s  novým nájemcem uzavřena 
smlouva. Starosta doporučil uzavřít smlouvu na 
dobu určitou tří let, protože se jedná o podpro-
nájem a město má v nájemní smlouvě na zámek 
výpovědní lhůtu o  stejné délce. Smlouvu lze 
pochopitelně prodloužit, ale vždy za souhlas-
ného vyjádření vlastníka zámku. Jejich souhlas 
a vyjádření památkářů jsou nutné i k případným 
rekonstrukcím či úpravám.

Místostarosta Pánek informoval radu o mož-
nosti získat dotaci na plánovanou obnovu křížku 
v  Randově ulici, kterou rada již dříve schválila. 
Doporučil nechat nacenit náklady a  připravit 
materiály k získání dotace a realizaci křížku.

Tajemník předložil radě k  posouzení žádosti 
občanů Letů a  Všenor na připojení na čistírnu 
odpadních vod Dobřichovice. Rada vyslovila 
souhlas se všemi žádostmi.

Tajemník informoval radu o  další nabídce 
na zhotovení kanalizační přípojky v  ulici Pod 
Lomem. V  současnosti jsou k  dispozici nabídky 
od společnosti STARVAK, s.r.o. ve výši 186 537 Kč 
bez DPH a  druhá od společnosti Aquaconsult, 
s.r.o. ve výši 192 720 Kč. Tajemník vyjednal se 
společností Aquaconsult ještě následné snížení 
nabídkové ceny na 189 120 Kč. Rada o nabídkách 
diskutovala a rozhodla se práci objednat u spo-
lečnosti Aquaconsult, s.r.o., protože je dobře 
obeznámena s  kvalitou práce uvedené společ-
nosti a  současně se jedná o  správce vodovodů 
a kanalizací města Dobřichovice, který bude po 
rekolaudaci zmiňované kanalizační přípojky na 
splaškový řad spravovat.

Město Dobřichovice obdrželo žádost o vyjá-
dření k  dokumentaci „Kanalizační přípojka pro 
objekt č.p. 410 na st. p. 2417 v  Dobřichovicích, 
ul. Pod Penzionátem“ a  souhlas s  napojením 
na ČOV. Dům má zahradu parc. č. 2418, která 
je v  majetku Města Dobřichovice a  farnost ho 
má v  symbolickém pronájmu. Rada souhlasila 
s  napojením stávající obytné budovy na ČOV, 
ale diskutovala také otázku dořešení vzájem-
ných vlastnických vztahů, která byla řešena bez 
výrazného výsledku už v  minulosti. Doporučila 
obnovit jednání s farností Řevnice.

Tajemník informoval radu o  postupu nove-
lizace povodňových plánů a  potřebě, která 
vyplývá ze zákonných požadavků, aktualizo-
vat složení povodňové komise, která je zvlášt-
ním orgánem rady, a obdobně i krizového štábu, 
který řídí činnost při rozsáhlých živelných kata-
strofách a  mimořádných událostech nadregio-
nálního významu.

Rada schválila Povodňovou komusi v  tomto 
složení
předseda Ing. Petr Hampl, starosta
místopředseda PhDr. Jiří Růžek, místostarosta
tajemník Mgr. Petr Prchal, tajemník MěÚ
členové: Ing. Michael Pánek, místostarosta, Ing. 
arch. Filip Kándl, Ing. Vladimír Bezděk
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za HZS Martin Jurkovec, velitel JSDH Dobřicho-
vice
za MP Černošice – zatím neobsazeno
za PČR – zatím neobsazeno
za Povodí Vltavy, s.p. – zatím neobsazeno
za Aquaconsult s.r.o. – zatím neobsazeno
zapisovatelka Ing. Ladislava Cvrčková, MěÚ Dob-
řichovice

Další členové komise budou doplněni.
Radě byla předložena žádost společnosti EDA 

cz, z. ú., která poskytuje terénní službu pětileté 
dobřichovické holčičce s  kombinovaným posti-
žením. Společnost předložila vyčíslení celko-
vých nákladů i smlouvu s krajem o poskytování 
uvedených služeb a požádala o sponzorský pří-
spěvek ve výši 10 000 Kč. Rada žádost prověřila 
a  ocenila aktivity, které společnost EDA posky-
tuje. Souhlasila s poskytnutím příspěvku v poža-
dované výši.

Tajemník informoval radu o  přípravách na 
každoroční Vítání občánků, s nímž jsou spojené 
náklady na nákup květin a tisk pamětního listu. 
Nabídka sponzorských dárků, s níž byly osloveni 
podnikatelské subjekty poprvé v  loňském roce, 
se rozjíždí dosud velmi pomalu. Rada diskutovala 
o možnosti přispět k rozvoji této malé slavnosti 

a rozhodla se uvolnit částku 10 000 Kč nad rámec 
běžných výdajů, které jsou s touto akcí spojeny.

Radě byly předloženy k  posouzení a  schvá-
lení účetní závěrky za rok 2015 městem zříze-
ných organizací – mateřské školy, základní školy 
a  základní umělecké školy. Tajemník radu upo-
zornil, že schválení účetních závěrek zřízených 
organizací je předpokladem pro schválení účetní 
závěrky města, přičemž tyto účetní závěrky 
schvaluje rada, účetní závěrku města schvaluje 
zastupitelstvo. Rada se seznámila s  předlože-
nými účetními závěrkami a schválila je.

podle zápisů z jednání VK

GEPOAME – nejmladší malba

V galerii Bím byla v průběhu června instalována 
výstava mladých umělců s  názvem GEPOAME. 
Jedná se o  výstavu tří velmi mladých umělců 
a to Daniely Kožmínové, Elišky Konečné a Micha-
ela Noska. Všichni tři autoři jsou studenty AVU 
v Praze, přičemž Michael Nosek právě v červnu 
dokončil svá studia. Výstava kombinuje tři 
naprosto odlišné směry výtvarného umění, kdy 
se jedná o  gestickou malbu (Daniela Kožmí-

nová), popisnou malbu (Michael Nosek), a  cosi 
„mezi“ těmito směry prezentované Eliškou 
Konečnou.

Vernisáž k  této výstavě se uskuteční dne 2. 
července 2016 od 17,00 hodin a    bude prová-
zena zajímavou hudební produkcí   interprety 
Ahmad JafarHedar (klavír, zpěv) a   TanitaYankov 
(zpěv, klavír). Po skončení vernisáže proběhne 
aukce vybraných děl umělců. Účast v dražbě lze 
chápat z  více pohledů a  je především míněna 
jako podpora nejmladšímu českému výtvarnému 
umění, ale i  jako příležitost finanční investice, 
která může v  budoucnu dosáhnout zajímavého 
zhodnocení. V  neposlední řadě pochopitelně 
i tak, že zcela jistě zajímavá výtvarná díla mohou 
majiteli přinášet potěšení v jeho interiérech.

Pokud Vás díla zaujmou a  chcete se více 
dozvědět o tajemnosti GEPOAME  včetně sezná-
mení s  příběhy, které obrazy mají, případně Vás 
zajímá vysvětlení technik děl, jejich samotní 
autoři a  průběh aukce, je možné se v  termí-
nech 26. června od 18,00 hodin a  1. července 
od 19,00 hodin zúčastnit komentovaných prohlí-
dek, na kterých budou přítomni samotní autoři 
a zástupci dražební společnosti. Obr. str 20.

L. Pelikán

Pranostiky pro červenec

Lidové pranostiky jsou oblíbenou dlouhodo-
bou „předpovědí počasí“. Srovnejte si pranostiky 
na červenec se skutečností a pak můžeme jejich 
vypovídací hodnoty ověřit.

 Červenec žne žita, višně k tomu vítá
 Když dne ubývá, horka přibývá
 V červenci déšť a  slunečná pohoda, hojná 

bude v příštím roce úroda
 Když červenec pěkně hřeje, o  vánocích se 

zima zaskvěje
 Co červenec neuvaří – srpen nedopeče
 Roztrhne-li v červenci pavouk svou síť ve dvě, 

brzy se déšť ozve
 Dělají-li mravenci obydlí své v červenci a kupí 

je stále výš, přijde tuhá zima spíš
 V červenci do košile rozdělej se, a v prosinci po 

uši oděj se!

Právnické okénko

Víte, že… nový občanský zákoník změnil v někte-
rých ohledech vztah pronajímatelů a  nájemců 
domů a bytů?

Příkladem může být právo nájemce přijí-
mat do své domácnosti kohokoli. Přijme-li však 
nájemce nového člena domácnosti, je povinen 
pronajímateli oznámit zvýšení počtu osob 
v domácnosti do dvou měsíců od tohoto přijetí, 
jinak se má za to, že závazně porušil své povin-
nosti nájemce. Pronajímatel má však právo vyhra-
dit si ve smlouvě souhlas s přijetím nového člena. 
Rovněž tak má pronajímatel právo požadovat, 
aby v nájemcově domácnosti žil jen takový počet 
osob, který je přiměřený velikosti bytu.

S tím souvisí také institut podnájmu. Nový 
občanský zákoník umožňuje nájemci dát třetí 
osobě část bytu do podnájmu i  bez souhlasu 
pronajímatele, ale pouze za situace, že v  bytě 
sám trvale bydlí. Pokud však v  bytě nájemce 
sám trvale nebydlí, může dát do podnájmu třetí 
osobě byt nebo jeho část pouze se souhlasem 
pronajímatele. Pro tento souhlas pronajímatele je 
povinná písemná forma.

Hojně diskutovaným bylo oprávnění nájem-
níků chovat v bytě zvíře. Nově, pokud nepůsobí 
chov pronajímateli nebo ostatním účastníkům 
domu obtíže nepřiměřené poměrům v  domě, 
má nájemce právo toto zvíře v bytě chovat i bez 
souhlasu pronajímatele. Vyvolá-li chov zvířete 
potřebu zvýšených nákladů na údržbu spo-
lečných částí domu, je nájemce povinen tyto 
náklady pronajímateli nahradit.

Dalším a  neméně významným institutem je 
konkludentní prodloužení nájmu. Toto v  praxi 
znamená, že pokračuje-li nájemce v  užívání 
bytu po dobu alespoň tří měsíců po dni, kdy 
měl nájem bytu skončit, a pronajímatel nevyzve 
v této době nájemce, aby byt opustil, platí, že je 
nájem znovu ujednán na tutéž dobu, na jakou byl 
ujednán dříve, nejvýše ale na dobu dvou let. Pro 
výzvu pronajímatele se požaduje písemná forma.

Při sjednávání nájemní smlouvy si lze nově 
ujednat také kauci (peněžitou jistotu), jejíž 
hodnota ale nesmí být vyšší než šestinásobek 
měsíčního nájemného. Tato kauce se při skon-
čení nájmu vrací nájemci, avšak pronajímatel si 
z  této kauce může započíst vše, co mu nájemce 
případně z  nájmu dluží. Nájemce má právo 
i  na úroky z  kauce od jejího poskytnutí ve výši 
zákonné sazby.

Jan Holásek, advokát, člen kontrolního výboru 
zastupitelstva

Noc kostelů

I v  letošním roce se dobřichovičtí farníci připo-
jili k celorepublikové Noci kostelů a připravili pro 
širokou veřejnost bohatý program v  zámecké 
kapli sv. Judy Tadeáše. V 18 h zahájil Noc kostelů 
pan Jan Abel modlitbou za Dobřichovice a poté 
průběžně uváděl jednotlivá vystoupení. Během 
večera převzal uvaděčskou roli Jakub Holovský. 
Po modlitbě zazněla varhanní hudba v  podání 
anglického harfeníka Seana Barryho, který 
v  Dobřichovicích příležitostně vystupuje a  v 
Anglii je uznávaným hráčem, který hrál již jako 
mladý hráč před Buckhinghamským palácem 
pro královnu matku. V  18:30 vystoupili talento-
vaní žáci ZUŠ Dobřichovice, jejichž vystoupení 
jistě nadchlo všechny posluchače. Dále jsme 
měli příležitost vyslechnout poutavou před-
nášku RNDr. Václava Kratochvíla, bývalého sta-
rosty Dobřichovic, který hovořil o  vztahu řádu 
Křižovníků s červenou hvězdou k Dobřichovicím, 
o jeho činnosti a také zajímavosti o tom, jak teh-
dejší velmistři využívali prostory své letní rezi-
dence, dnešního zámku.

Do kaple přijala pozvání základní umělecká 
škola Dobřichovice, jejíž žáci bravurně zahráli 
z  partu pečlivě nastudované skladby. Pavol 
Pekný se letos přidal ke keltským hudebníkům 
Andree Kudrnové a  Seanu Barrymu a  společně 
vytvořili trio varhany, flétna a  harfa. Překrásný 
byl i  pěvecký sbor IMBUS. Velkou ctí bylo při-
vítat v  kapli Jiřího Stivína, který během svého 
vystopení tradičně vystřídal saxofon za několik 
druhů různých fléten. A na závěr, po setmění při 
svíčkách, vystoupily dvě skupiny „RH Plus” a “Ve 
čtvrtek v pět” s folkovými a lidovými písněmi. Tito 
hudebníci u  nás hráli poprvé, ale díky velkému 

Zajímavosti
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úspěchu doufáme, že přijedou ještě zahrát na 
letošní vinařské slavnosti.

Celý večer se velmi vydařil, návštěvníci kaple 
měli možnost projít si i areál zámku, kde ve sva-
tebním sále probíhala soutěž výtvarných prací 
dětí základní školy a v přilehlém modrém salonku 
četl fotograf Jan Neubert autorské povídky 
o  Dobřichovicích. Ve stejném prostoru připra-
vil výstavku obrázků dobřichovického křižov-
nického zámku, které byly součástí sbírky pana 
Zdeňka Havlíka, velkého patriota Dobřicho-
vic a  tchána J. Neuberta, tatínka projektantky 
Mirky Neubertové. Děkujeme všem farníkům, 
kteří napekli pro návštěvníky koláče a zajistili tak 
bohatý a kvalitní program. Vše se vydařilo.

Andrea Kudrnová

V nové kuchyni vaříme 
i francouzské speciality

Ačkoli by se z  titulku mohlo zdát, že se bude 
jednat o  pozvánku do restaurace, nenechte se 
zmýlit. Francouzské speciality totiž připravují 
i  žáci naší základní školy v  hodinách francouz-
ského jazyka.

Od letošního jara k  tomu můžeme využívat 
naši novou cvičnou kuchyni, která vznikla v sute-
rénu školy. Máme k dispozici šest pracovních míst 
pro čtyři až pět žáků, takže tu může vařit i  celá 
třída najednou. Francouzštináři z osmé a deváté 
třídy pekli podle francouzského receptu Tarte 
au citron (citrónový koláč) a  Tarte au chocolat 
(čokoládový koláč). Vůně, která se linula po celé 
škole, přilákala nejeden mlsný jazýček. Navíc se 
děti naučily nová slovíčka, zopakovaly si rozkazo-
vací způsob sloves, názvy jednotlivých potravin 
a výrazy množství.

Nadále se bude naše krásná kuchyňka vyu-
žívat v  hodinách pracovních činností, ale jak 
můžete vidět na fotografii, i v hodině cizích jazyků 
nám byla užitečná.

EŠ

Po stopách skotské historie

Letos v květnu vyjela skupina 26 žáků 6. – 9. tříd 
pod vedením paní učitelek Kráslové a  Wlada-
řové opět poznávat nejen krásy Velké Británie, 
ale také se přesvědčit, zda jejich znalosti anglic-
kého jazyka a dovednosti postarat se sami o sebe, 
jsou v praktickém životě již upotřebitelné. Každý 
se s  tím „popral“ podle svých možností. Opět se 
potvrdilo, že na věku vždy nezáleží…

Tentokráte se jednalo o poznávací zájezd po 
Skotsku. Každý den jsme se vydávali za krásami 
tamní přírody a  historie. To vše bylo doprová-
zeno velmi podrobným výkladem naší paní prů-
vodkyně Marcelky, která nám již několik let zpes-
třuje program nejen aktuálními informacemi, ale 
přidává i velmi prospěšné rady a životní moudra, 
kterých není nikdy dost…

Jak již název programu „Starobylé Skotsko“ 
sám napovídá, nechávali jsme se během kaž-
dodenních výletů vtáhnout do dávné historie, 
která bohužel nebyla vždy bez bojů a  krvavých 
nesvárů. Program byl pestrý, viděli jsme toho 
hodně a  také jsme toho hodně najeli. Děti tak 
strávily cestováním v  autobuse větší část času, 

Pohled na interiér zámecké kaple při vystoupení souboru IMBUS

V nové školní kuchyni děti uvařily francouzské koláče
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než tomu bylo loni, kdy program byl rozložen na 
výuku anglického jazyka a malé výlety. Zde před-
kládám program a můžete sami posoudit, co vše 
jsme viděli a dělali:

Sobota: v  11 hodin dopoledne jsme přijeli 
do Amsterodamu. Následovala rychlá prohlídka 
města, která začínala i  končila u  hlavního želez-
ničního nádraží. Měli jsme možnost zhlédnout 
nejznámější místa jako např. Královský palác, 
burzu architekta Berlageho a dům, kde žil Rem-
brandt. V 15.00 jsme se pomalu nalodili a ubyto-
vali ve čtyřmístných kajutách s  příslušenstvím, 
kde jsme strávili příjemnou noc.

Neděle: V  10.00 místního času jsme při-
pluli do Newcatslu a pokračovali dále přes sever 
Anglie do Skotska. Zastavili jsme se u  opatství 
Jedburgh, v  MelroseAbbey, kde je pochováno 
srdce skotského krále Roberta de Bruce a  v Lin-
lithgowPalace, rodiště Marie Stuartovny. Večer 
ubytování v rodinách ve Stirlingu a okolí.

Pondělí: Výlet severozápadně od Stirlingu 
přes největší skotská vřesoviště RannochMoor, 
údolí Glen Coe, zastávka u  Fort Williamu – sou-
stavy osmi zdymadel na Kaledonském kanálu. 
Vyfotili jsme si z dálky největší horu Velké Britá-
nie Ben Nevis a dojeli až ke slavnému jezeru Loch 
Ness s romantickou zříceninou UrguhartCastle na 
jeho břehu.

Úterý: Prohlídka v  místě pobytu, návštěva 
StirlingCastle s krásnou vyhlídkou na celé město, 
odpoledne plavba po jezeře Loch Katrine, které je 
zasazeno do malebné i drsné krajiny Rob „Roye“ 
MacGregora a Waltera Scotta, hrdiny skotské his-
torie. Dále následovala exkurze v  místní palírně 
Whisky Deanstondistillery, kde si přišli na své pře-
devším milovníci předmětu chemie, a mohli tak 
sledovat celý proces výroby této slavné skotské 
lihoviny.

Středa: Středa patřila hlavnímu městu 
Skotska Edinburghu. Prohlídka slavného Edin-
burgh Castle, kde jsou uloženy korunovační 
klenoty Skotska, které jsme také viděli. Dále 
následovala procházka městem po Royal Mile 
až k Princess Street, kde bylo volno i na radostné 
nákupy.

Čtvrtek: Ve čtvrtek nás čekalo opět balení 
s  myšlenkami na návrat domů. V  ranních hodi-
nách odjezd do Anglie směr Newcastle. Cestou 
jsme se zastavili u  Falkrik Wheel, zdymadla spo-
jujícího dva plavební kanály s  rozdílnou úrovní 
hladin. Technické provedení je založeno na Archi-
médově zákoně, děti si mohly opět zopakovat 
jeho znění. Dále ještě jedno zastavení na ang-
lické půdě ve městě Durham. Potom nalodění na 
trajekt, opět příjemné přespání v kajutách a pře-
plutí do Amsterodamu.

Pátek: Před polednem jsme vyrazili z Amste-
rodamu, přes Holandsko a  Německo do Čech. 
Přijeli jsme s  dvou a  půl hodinovým zpožděním 
ve 1.30h v  sobotu ráno, jelikož byl velký provoz 
na dálnici u Drážďan.

Závěrem si dovolím ještě malou poznámku 
týkající se další životní zkušenosti. Měli jsme ten-
tokrát bohužel možnost více poznat systém zdra-
votní péče a  to ve chvíli, kdy jsme potřebovali 
nutně vyšetřit a zkonzultovat další průběh léčby 
u  jedné naší žákyně. Setkali jsme se s  neocho-
tou a  nezájmem tamních nemocnic a  dalo nám 
hodně práce a námahy, než jsme se k nějakému 
vyšetření dostali. V té chvíli jsme si všichni svorně 

říkali „zlaté české zdravotnictví!“ Nakonec vše ale 
dobře dopadlo a to je to nejdůležitější. Opět, jako 
vždy, dobré zážitky vytěsní z  našich pamětí ty 
nepříjemné a zůstanou tam jen ty pěkné. A to je 
dobře. Protože pak už se opět můžeme těšit na ty 
další nové zájezdy, ať už v  podobě poznávacích 
nebo spojených s  výukou angličtiny. Vždy je to 
prospěšné a obohatí nás to.

Hana Kráslová

Charlestonové opojení ve 
škole

Dobřichovické hudební jaro 2016 přišlo, pro-
běhlo školou, rozvířilo vzduch, naplnilo školu 
tóny, tancem, smíchem, radostí, ale i potem, počí-
táním rytmu, překonáváním trémy a dohady, jak 
to vlastně předvedeme. Celé toto snažení však 

přineslo krásné ovoce a celý první stupeň, žáci od 
1. do 5. ročníku, se sešel 2. června ve dvoraně naší 
školy ke společné prezentaci výsledků své třítý-
denní práce.

Při vstupu do naplněného prostoru jsme se 
přenesli do taneční síně vyzdobené obrázky na 
téma „Kuchyňská revue”, které byly malovány pas-
telkovou technikou podle Marie Brožové a zářily 
mnoha barvami. Vyskytly se i  rekordně velké 
obrazy kreslené na formát A1 a jejich tvůrce bylo 
nutno ocenit nejen za výtvarný dojem, ale i  za 
velmi trpělivou práci při vybarvování. Žáci i paní 
učitelky byli slavnostně oblečeni, avšak tentokrát 
to nebyly koncertní oděvy, ale rozverné charles-
tonové převleky, doplněné občas i utěrkami, aby 
bylo jasné, kde se vše odehrává.

Prostorem zazněly jazzové skladby Ger-
shwina, Ježka, Whitemana, Hilla, Parkera i samot-
ného, letos vzpomínaného, Martinů a  vystou-

Děti z Dobřichovic pronikly do jednoho skotského hradu

Mladí tanečníci ovládli školu
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pení, která byla sestavena právě na jejich jaz-
zovou hudbu, naplnila školy energií, potlesky 
a  humorem. Zasloužené potlesky sklidily 
všechny předvedené choreografie, kostýmy 
i  nápady, jimiž byla představení vyšperkována 
a  po ocenění a  ukončení slavnosti panem ředi-
telem se nikomu ani nechtělo odcházet. Paní uči-
telka Hejná vše opět zdokumentovala a odkazy 
na videa jsou umístěny na školních webových 
stránkách.

Vlastně jsme si všichni uvědomili, že hudba 
a  tanec nás všechny moc baví a  že je báječné, 
pokud se mohou stát i  součástí vzdělávání, 
a proto se všichni těšíme na překvapení ve výuce 
v  příštím školním roce. Možná si budeme moct 
říct, tančím, abych žil…

jsol

Mladí záchranáři ve Velkých 
Losinách

V pátek 27. května v  odpoledních hodinách 
odcestovaly dvě hlídky mladých záchranářů 
naší školy do Velkých Losin, aby v  celostátním 
kole Helpíkova poháru porovnaly své schop-
nosti v  poskytování první pomoci s  37 hlídkami 
z jiných krajů.

Vlastní soutěž probíhala v sobotu 28. května 
za slunečného počasí v místním areálu zdraví. Na 
trati bylo připraveno pět stanovišť, na kterých se 
plnily nelehké úkoly. Na prvním bylo nutno resu-
scitovat topícího se člověka. U  druhého museli 
soutěžící řešit automobilovou nehodu se třemi 
raněnými. Dalším úkolem bylo ošetření ruky 
s  popáleninou 2. stupně, která byla způsobena 
petardou. Následovalo ošetření dívky s  tržnou 
ranou na noze a dalšími četnými odřeninami po 
pádu z koloběžky. Na posledním stanovišti hlídky 
musely poskytnout první pomoc chlapci s epilep-
tickým záchvatem.

Kromě těchto úkolů byly na soutěžící nachys-
tány i  tři překážky technického rázu – přeplutí 
rybníčku na loďce, průlez látkovým tunelem 
a překonání asi 3 m vysoké sítě z lan.

Soutěž byla náročná nejen z hlediska znalostí 
a schopností v poskytování první pomoci, ale i po 
stránce fyzické a psychické. Všem soutěžícím tedy 
patřil obdiv organizátorů a  doprovodu za jejich 
vytrvalost při přípravě a snahu co nejlépe obstát 
v připravených náročných situacích. To potvrzují 
i slova pana Tomáše Strončeka, který při zahájení 
soutěže zdůraznil, že všichni ti, kteří se probojo-
vali do Velkých Losin, jsou vítězi. A  s tím lze jen 
souhlasit.

Naše blahopřání za reprezentaci školy patří 
hlídkám ve složení: Anna Škvorová a Filip Janouš, 
Luka Ward a Matěj Vrzal.

HT

Talent ateliér seniorů

Nové programy pořádá pro seniory DODO Dob-
řichovice ve Společenském sále nového sídliště 
Dob- centrum (Zelená rezidence).

Nové formy kreativity seniorů: hrové metody 
malby a  kresby, rozvoj představivosti, nových 
schopností a dovedností, světy fantazie a kouzla 
s barvami – jsou doplněny uměleckými publika-

cemi, výlety do galerií a za památkami, tvorbou 
v krajině.

Workshop cca 3 hodiny 2x měsíčně pro 
seniory zdarma. I o prázdninách.

Zájemci nechť se laskavě hlásí na Infocentru 
Dobřichovice osobně denně 13-18 h. nebo telefo-
nicky na č. 774 019 597 a předají kontakt na sebe 
včetně návrhu vhodného času a dne v týdnu. Budou 
informováni, jakmile se vytvoří nová skupina.

Dana Puchnarová

Letní semináře v CKP 
Dobřichovice

Pro nadcházející léto jsme pro vás připravili inspi-
rující semináře. V  červenci přijďte na 4 setkání 
s  pohybovou terapií a  terapeutickým tancem 
s  Mgr. Lebedovou (úterky od 26. 7.). Naučíte se 
rozpoznat a  respektovat své potřeby a  pocity, 
které se objevují tady a teď, dokážete si tyto pro-
žitky uvědomit a  pro sebe si je převést do slov 
(nebo obrazů). Dále prozkoumáte svůj pohybový 
a  komunikační styl a  repertoár, budete rozvíjet 
spontaneitu, citlivost a tvořivost.

V srpnu vás zveme na kurz Klasické masáže 
a reflexní terapie pro každého. Mgr. Vojtek, který 
kurz masáží vede, říká: „Naučíte se masírovat tak, 
abyste si masáž užili i  jako maséři. Seznámíte se 
s masážními přípravky a mícháním specializova-
ných olejů. Po kurzu budete schopni udělat pří-
jemnou, účinnou a  bezpečnou masáž.” Vítáni 
jsou jednotlivci i  páry. Obsah je přizpůsobován 
přáním a schopnostem účastníků. Kurz může být 
pěkným dárkem pro vaše blízké.

www.ckp-dobrichovice.cz

Staňte se dobrovolníky 
v Domově pro seniory 
v Dobřichovicích

I nyní v létě, právě v době dovolených, v Domově 
seniorů rádi přivítají dobrovolníky, kteří by 

byli ochotni navštěvovat některou z  babiček či 
dědečků zde žijících. Někteří z  nich by uvítali, 
kdyby je někdo doprovodil na krátkou procházku 
po zahradě či okolí domova. Sami často odvahu 
nenajdou. Jiní budou rádi za návštěvu na pokoji, 
popovídání si, přečtení knížky, pomoc s ruční prací 
apod. Vše už pak záleží na vzájemné domluvě 
a chuti. Radost se dostaví na obou stranách.

Kontakt: Domov pro seniory Dobřichovice, 
Brunšov 365, 252 31 Všenory, tel. 257 712 194, 
257 712 135, 778 529 213, emailové adresy info@
domovdobrichovice.cz nebo dobrovolnikds@
seznam.cz.

LS

Sedmý ročník srazu korvet

Sobota 21. května patřila v Dobřichovicích dobré 
zábavě, výbornému jídlu a pití a silným motorům. 
Po loňských zkušenostech se organizátoři vrátili 
k  původní myšlence a  Dobřichovickou degus-
tační míli a Private Corvette Car Show připravili na 
stejný termín. A tak zatímco Dobřichovicemi křižo-
valy korvety jezdící sem a tam za pěti soutěžními 
úkoly, vždy s  povinným průjezdem sportovního 
areálu u sokolovny, milovníci jídla a pití zdolávali 
první degustační vzorky. Kolem 16 hodiny burá-
cení silných motorů začalo utichat, protože účast-
níci se již začali řadit v  ulici 5. května u  vinárny 
pana Matějky a nechali všem zájemcům nahléd-
nout do svých kokpitů a mnozí z nich i do motorů, 
když téměř na hodinu otevřeli své haubny.

Kolem 17 hodiny pozval moderátor odpo-
ledne Jirka Šafránek všechny diváky k  ohrani-
čenému prostoru ne křižovatce s  Fügnerovou 
ulicí, kde po krátkém rozhovoru s  paní Kepko-
vou, vedoucí spolku Rebels OK, na téma jejich 
nejen loňských úspěchů, nastoupily holky v čer-
vených dresech se švihadly a  všem předvedly, 
proč se zrovna ony staly vloni mistryněmi světa 
ve skákání přes švihadlo. Několik stovek přihlí-
žejících odměnilo umění skákaček bouřlivým 
potleskem, holky se pak vyfotily s  korvetami 

Dobřichovičtí mladí záchranáři
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a  bezprostředně poté zakončili svůj program 
i  korveťáci, když se svými stroji pomalu projeli 
středem města, zamávali maratóncům zdoláva-
jícím degustační nástrahy a  posléze zaparkovali 
v depu Za Mlýnem. Letos byla ta kolona požeh-
naně dlouhá, když i  díky návštěvě z  Corvette 
Clubu Praha se do ní seřadilo na 32 aut.

A jako každým rokem jsem se mohl lehce 
nadýmat pýchou, slyšíc slova obdivu a  chvály 
nad atmosférou, která v  Dobřichovicích pravi-
delně panuje, a  rád jsem doplňoval, že tak to 
tady je skoro pořád, nejenom při korvetách. 
Však se i  mnozí korveťáci naučili do našeho 
městečka jezdit nejenom na květnová setkání, 
ale navštěvují divadelní představení, vinařské 
slavnosti, nebo jen tak přijedou na návštěvu 
a  mnohdy se dožadují procházky a  posezení 
někde v  centru, aby si tu naši téměř lázeňskou 
atmosféru co nejvíce užili. Píši takto často a rád, 
i proto abychom si uvědomili, že to vše není jaksi 
samo sebou, že to není automatické a že takovou 
pohodu nám závidí široko daleko, protože ji sami 
nemají. Važme si tohoto pokladu a braňme si jej!

JG

Vyhodnocení výtvarné 
soutěže „Dobřichovice v noci“

Ve dnech 9. – 20. května proběhla na zámku kaž-
doroční výstava prací žáků výtvarného oboru 
Základní umělecké školy Dobřichovice. V  rámci 
výstavy probíhala také výtvarná soutěž s názvem 
„Dobřichovice v noci“. Tentokrát jsme zvolili těžké 
téma, proto se nám sešlo pouze 41 soutěžních 
obrázků. A takto soutěž dopadla:

Kategorie 5 – 8 let :
1. místo – Jakub Klápa
2. místo – Jana Železná
3. místo – Tereza Sedloňová
Kategorie 9 – 15 let :
1. místo – Kateřina Fantová
2. místo – Tereza Římalová
3. místo – neuděleno
Kategorie 13 – 15 let – vítězné obrázky budou 

použity v našem kalendáři pro rok 2017.

SVČ Dobřichovický domek 
slavnostně ukončilo školní rok 
Letní akademií

V sobotu 11. června odpoledne se ve Fürstově 
sále v Dobřichovicích uskutečnila Letní akademie 
SVČ Dobřichovického domku, která slavnostně 
ukončila školní rok.

Na děti, lektory a rodiče čekal vyzdobený sál 
výtvarnými díly z Ateliéru ArteRadky, 3D tvoření 
a Kouzelné jehličky. Pro obecenstvo byl připraven 
bohatý program v podobě ukázek z jednotlivých 
kroužků. Akademie byla úspěšná, děti přišlo pod-
pořit mnoho rodičů.

A tak děkujeme účinkujícím dětem za píli 
v průběhu roku a za odvahu vystupovat, rodičům 
za přízeň pro SVČ Dobřichovický domek a samo-
zřejmě lektorům za profesionální a  obětavé 
vedení volnočasových aktivit.

Přejeme všem krásné letní prázdniny a  na 
shledanou v září!

Radka Alexy, www.dobrichovickydomek.cz

Dobřichovický domek – 
přihlašování na kroužky 
v novém školním roce

Vážení rodiče,doufám, že jste Vy i Vaše děti byli 
s  kroužky v  SVČ Dobřichovický domek spoko-
jení. Stále více se setkávám s  žádostmi, abych 
počítala s  dětmi v  daném kroužku i  v následu-
jícím roce.

Pokud již teď víte, že byste rádi přihlásili své 
dítko v novém školním roce k nám do Dobřicho-
vického domku na kroužek, je nutné vyplnit při-
hlášku, kterou najdete na www.dobrichovicky-
domek.cz nebo v papírové podobě v  Infocentru 
a Dobřichovickém domku.

Pozor – to platí i pro děti, které už k nám na 
kroužek chodily! Kapacita kroužků je postupně 
zaplňována podle data na odevzdaných nebo 
mailem zaslaných přihláškách. Šanci dostat se 
na kroužek má opravdu kdokoliv a to, že dítě do 
kroužku již chodilo, tedy neznamená, že je přijato 
přednostně nebo automaticky.

Děkujeme a  těšíme se na Vás a  Vaše děti 
v nastávajícím školním roce.

Radka Alexy, www.dobrichovickydomek.cz

Školička Lumek a přihlašování 
na příští školní rok

Vážení a milí rodiče, pokud chcete své dítko při-
hlásit do naší školičky, můžete tak učinit kdykoliv. 
Stačí nám zavolat na kontakty uvedené na www.
ilumen.cz nebo napsat na info.lumek@seznam.cz.

Rádi Vás mezi námi uvítáme. Můžete se přijít 
podívat „na kukandu“ a  chvíli s  námi pobýt. To 
proto, abyste se podívali, jak se u  nás s  dětmi 
pracuje a zda se Vám u nás bude líbit. Stačí zavolat 
a návštěvu si předem domluvit. Kontakty najdete 
na výše uvedených stránkách. Naše školička je 
malá, proto i počet míst je omezený. Sídlíme v SVČ 
Dobřichovický domek v centru Dobřichovic.

Přijďte, těšíme se na Vás.
Tým školičky Lumek a Renáta Bartoníčková, 

www.ilumen.cz

Letní akademie ukázala co všechno se děti v DODO naučily

Vítězný obrázek Jakuba Klápy
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Návrh nového územního 
plánu

Ve čtvrtek 2. června 2016 jsem navštívila ve Fürs-
tově sále prezentaci k  návrhu územního plánu 
(ÚP), kterou pořádalo Forum občanů Dobřichovic 
(FOD). Měla jsem za to, že bude prezentován názor 
zastupitelů FODu k  návrhu ÚP. Názor, který mně 
zajímal, protože sama mám k návrhu ÚP některé 
výhrady. Myslela jsem, že budou možné dotazy 
i  diskuze. Že zastupitelé FOD vysvětlí svůj názor 
na věc, budou diskutovat a připustí také jiný názor.

Po cca třech dotazech lidí, o  kterých bylo 
zřejmé, že nejsou fanatickými příznivci FOD, byly 
jakékoli další „nepříjemné“ dotazy utnuty. Nebylo 
možno se tedy zeptat, jak byl myšlen např. 
obrázek, který ukazoval tři stavby pro bydlení na 
jednom stavebním pozemku, když každý odbor-
ník ví, že platí vyhláška č. 501/2006 Sb. (která je 
pochopitelně nadřazená jakémukoli územnímu 
plánu) a kde se v § 21, odst. 4 praví: ...na pozem-
cích staveb pro bydlení lze umístit stavbu bytového 
nebo rodinného domu (podotýkám, že v  jednot-
ném čísle – ne stavby). Dále je možno na pozemek 
umístit doplňkové stavby ke stavbě pro bydlení. 
Zastavěnost pozemku je potom číslo, do kterého 
se započítávají všechny stavby na pozemku, není 
to tedy pouze hlavní stavba pro bydlení.

Ani se mi nechce věřit, že o této vyhlášce neví 
Ing. arch. Tunková, je to trochu jako kdyby profe-
sionální řidič netušil, že existuje přednost zprava.

Nebylo možno se zeptat jedné ze zastupitelek 
FOD, která stále mluví o tom, jak je důležité dodr-
žovat regulativy dané ÚP, proč právě ona je spo-
lumajitelkou domu, který má 4 byty (není to tedy 
rodinný dům, ale stavba pro bydlení), 3 nadzemní 
podlaží a  nesplňuje tak ani současný platný (v 
době platnosti kterého byl postaven), ani navr-
žený ÚP.

Nebyla dána možnost ani představitelům 
města reagovat na přímé osočení, protože jim 
prostě nikdo nedal prostor.

Prezentace vyvrcholila bezprecedentním 
slovním napadením jednoho ze zastupitelů, 
a  to vše za tichého přihlížení několika zastupi-
telek FOD, které neustále apelují na vyváženost 
a demokracii.

Pro úplnost: tomu mladému muži, který 
vyskočil ze židle a  rázně utnul příspěvek RNDr. 
Václava Kratochvíla se slovy „nechte mluvit naše 
zastupitele“, bych doporučila několik lekcí ze sluš-
ného chování. VK se snaží minimálně 25 let pra-
covat pro blaho Dobřichovic, nastolil vzájem-
nou toleranci, jejíž výsledky jsou vidět na rozvoji 
našeho města v porovnání s městy a obcemi sou-
sedními.

Do toho večera jsem si myslela, že všichni 
zastupitelé jsou zastupiteli nás všech.

Mirka Neubertová

Obavy začínají být na místě

Je to pár okamžiků, co jsem dopsal informaci 
o  setkání korvet v  Dobřichovicích. Najdete ho 

na jiném místě v  tomto listu. Nedá mi to, abych 
se ale krátkou poznámkou nevrátil k  výzvě na 
jejím konci uvedené, totiž, abychom si tu pohodu 
a milou a přátelskou atmosféru, která dělá Dob-
řichovice právě těmi Dobřichovicemi, které se 
nám líbí, bránili a hýčkali. Není totiž samozřejmá, 
není automatická a trvalo dlouho a místy to i bylo 
klopotné, než jsme se k ní společně dopracovali. 
A bohužel, není ani nekonečná a závisí jen na nás, 
zda a jak si ji udržíme.

Vše dobré jistě významně souvisí se slože-
ním našich obyvatel, kde převládají pozitivně 
myslící, zaopatření a  optimističtí lidé, v  milém 
a  nekonfliktním propojení starousedlíků s  nově 
přišedšími a  bezpochyby v  dlouhodobě konsis-
tentní a  programově stabilní práci našich zastu-
pitelů, reprezentovaných dobřichovickou radnicí. 
Uplynulých 25 porevolučních let jsme tu prožili 
bez jakýchkoliv komunálně – politických otřesů, 
bez urputných a  nenávistných přepřahání po 
každých komunálních volbách, bez kydání hnoje 
a  špíny na ty s  odlišnými názory, kdy hlavním 
a  jediným motivem téměř každé zastupitelské 
debaty byla snaha dobrat se co možná nejlepšího 
řešení a  nikoliv natahování si politických kšand 
a  masírování ambiciózních politických svalů. 
A  jak jsem již uvedl, pokud si onu pohodu, klid 
a  milou atmosféru chceme udržet, budeme pro 
to „chcanechca” muset začít něco dělat. Obávám 
se velmi, že se začínají objevovat náznaky, zprvu 
byly plíživé a  špatně postřehnutelné, postupně 
však začínají přerůstat v jasné signály, které, kdy-
bychom je nechali být jen tak, mohou vše zhatit 
a na dlouho dobu rozbít na padrť.

Bohužel mám vážné obavy, že počátek plíži-
vého zla rozlézajícího se našimi ulicemi se kryje, 
s  ustanovením nového komunálního usku-
pení, jehož zvolení zástupci vsadili na nekon-
struktivnost, kritiku za každou cenu, šíření polo-
pravd a náznaků, pomluv, očerňování. Chtěl bych 
touto cestou vyzvat každého, kdo „novému větru 
v  zahnívající 25leté komunální politice v  Dob-
řichovicích“ dal alespoň jeden hlas, přijďte na 
jednání zastupitelstva, přijďte se podívat, jak ti, 
které jste volili, jednají, jak a  co prosazují, jaké 
k tomu používají prostředky. Možná, ne možná – 
budete překvapeni! Nechci bít na marný poplach, 
ale začíná být na čase o tom všem začít přemýš-
let, uvažovat a hlavně nahlas hovořit. Jednou by 
totiž mohlo být pozdě. Nejsem zdaleka první, 
koho to trápí. Již v  únoru se v  IL pan X pokusil 
popsat jednání zastupitelstva a musím říci, že se 
mu to podařilo dokonale. Pod každou větu pří-
spěvku „Jednání zastupitelstva“ v rubrice Názory 
čtenářů bych se okamžitě podepsal. Respektuji 
jeho přání, dokonce mu i do jisté míry rozumím, 
zůstat utajen a  stačí mi, že redakce jeho jméno 
zná. Trochu mě mrzí, že mi tehdy vzal maličko vítr 
z  plachet, jako víceméně pravidelný návštěvník 
jednání zastupitelů jsem si během nekonečných 
a  impotentních debat vyvolávaných „pravým 
křídlem“ již mnoho odstavců v  hlavě sesumíro-
val a  chystal je přenést na papír k  otištění. Hys-
terická reakce potrefených hus, prošpikována 
přirovnáními k  nacistické propagandě, slovy 
jako demagogie atd., dožadujících se zveřejnění 

jména toho kritického uličníka na sebe nenechala 
dlouho čekat a vyvolala mrazení v zádech. Neboť 
my starší si ještě dobře pamatujeme na někdejší 
Rudé právo a jeho hnusy.

Jenomže neuplynulo zase tak moc času 
a  situace se posunula. Na veřejném setkání 
s tématem Územní plán města byl téměř fyzicky 
napaden starosta našeho města jen proto, že se, 
resp. kolegu radního, bránil předchozímu nařčení 
z  korupčnictví. A  nebude zřejmě úplně náhoda, 
že uskupení FOD zde zase jako organizátor akce 
hrálo hlavní roli. Dá se očekávat, že nás po létech 
čeká horké léto i  podzim a  zima. Projednávání 
územního plánu se začíná posunovat vpřed. 
Přitom jsem poslední, kdo by si nechtěl vyslech-
nout fundované a  racionální argumenty s  tímto 
tématem související, předložené v  pracovní 
a  konstruktivní atmosféře. Jenomže tuto atmo-
sféru představitelé FODu vytvořit neumějí, nebo 
to zatím ještě neukázali.

Jiří Geissler

Bioodpad, a nejen on

Pro Dobřichovice je příznačnou vlastností to, že se 
zde příjemně žije. To nemohou takto jednoduše 
konstatovat zdaleka všechny obce v naší republice. 
A není to náhoda, která by nám byla dána shůry. Je 
to výsledek dlouholeté vytrvalé péče a  práce při 
rozvoji obce. Práce, která pokračuje dál, i kdyby se 
zdálo, že někoho možná dobré bydlo pálí.

Není to vždy úplně jednoduché, protože 
jsme lidé, a  to znamená, že jsme neukáznění, 
nepořádní a  sebestřední. Naproti škole byly 
vybudovány z  dotací podzemní kontejnery na 
tříděný odpad, aby zde v  centru nemusely stát 
popelnice hyzdící okolí. Tyto podzemní kon-
tejnery jsou konstruovány pro běžný nevelký 
odpad kolemjdoucích nebo místních, protože 
pro objemnější odpad byly připraveny kontej-
nery u radnice.

A co se nestalo? Respektive, co se stalo. Něko-
likrát za den byly podzemní kontejnery ucpané 
kartonovými krabicemi a  dalšími plastovými 
a papírovými přepravními obaly od nejrůznějšího 
zboží. Takže místní podnikatelé, kteří ze zákona 
musejí mít odvoz svého odpadu zajištěn samo-
statně, donutili radnici, aby za podzemní kontej-
nery na tříděný odpad přidala ještě několik kla-
sických na kolečkách, které rozhodně nejsou 
okrasou tohoto místa, ale jsou lepší variantou, 
než odpadky na zemi. (Nemluvě o tom, že podni-
katelé mohou dostat pokutu do 50 000 Kč.)

Podobně si řada občanů myslí, že likvidace bio-
opadu znamená, že trávu dají do pytlů, které pohodí 
někde na ulici. Technické služby města se posta-
rají… Mohl bych být konkrétnější a ukázat prstem, 
ale ještě nebudu. Technické služby se skutečně 
postarají, ale za peníze, které jste zaplatili všichni 
rovným dílem za svoz odpadu. A to má samozřejmě 
vliv i na to, jak vysoký tento poplatek bude!

Bioodpad má zatím určené místo sběru 
v  recyklačním dvoře v  ulici 5. května. Rada ale 

Názory čtenářů

Pokračování na straně 17
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  Vize územního plánu Dobřichovic

Územní plán Dobřichovic vychází z jasně formulované vize rozvoje 
města, která byla veřejně představena již v roce 2013. Vilové čtvrti 
vzniklé na počátku 20. století s jejich dobře založenou sítí veřejných 
prostranství nabízejí příjemné místo k životu.
V územním plánu je podporován a chráněn charakter zahrad-
ního města, nová výstavba by měla odpovídat tomuto charakteru, 
u nových veřejných prostranství je kladen v územním plánu důraz na 
obytnost a prostupnost. Územní plán chrání volnou krajinu, která je 
velmi cenná pro rekreaci obyvatel a retenci dešťové vody. Díky tomu, 
že město není rozšiřováno do polí, klesají náklady na budování nové 
dopravní a technické infrastruktury. Územní plán stanovuje pravidla 
pro výstavbu v lokalitách uvnitř zastavěného území i pro nové zasta-
vitelné plochy. Díky rozčlenění na lokality podle charakteru je možné 
podchytit drobné nuance a rozdíly pravidel pro výstavbu.
V zastavěném území jsou důsledně vymezena uliční prostranství, ty 
tvoří kostru města, kde se pohybujeme, setkáváme, pobýváme. Tato síť 
je doplněna o nová propojení, aby byla zlepšena celková prostupnost 
městem. Kvalitní veřejná prostranství tvoří celkový obraz města a jsou 
tím nejcennějším, co lze územním plánem ošetřit.

  Často kladené otázky k návrhu územního plánu

1.  Otázka: Obec má nyní schválený územní plán který dovoluje 
zástavbu v určitém rozsahu. Bude nový územní plán v celku zvětšovat 
nebo zmenšovat možnosti nové zástavby oproti stávajícímu územnímu 
plánu, zejména co se týká nově zastavitelných ploch a počtu nových 
obyvatel?
Odpověď: Nový návrh územního plánu zastavitelné plochy oproti stá-
vajícímu plánu, nejen že nerozšiřuje, ale dokonce ubírá. A to dost 
podstatným způsobem. Na severu města směrem k původně plánova-
nému severnímu obchvatu jsou ve stávajícím územním plánu navrženy 
zastavitelné pozemky, které se v novém návrhu již neopakují.
Co se týče hodnot zastavěnosti pozemků, tak míra zastavění zůstává 
zhruba stejná. V návrhu jsme podle aktuálního stavu výstavby a cha-
rakteru lokalit někde mírně ubrali, někde mírně přidali, aby se loka-
lita sjednotila. Je to ale v řádu jednotek procent. Například na Brun-
šově se dnes mohu v ploše BC2 zastavět 20% pozemku, v novém plánu 
území nově dělíme na lokalitu B2 (Domy ve svahu), kde se smí zasta-
vět shodně 20% pozemku a lokalitu B7 (Domy v lese), kde se smí zasta-
vět pouze 15% pozemku. Takže zde dochází k omezení. Lokalita B3 
(Zahradní čtvrť) má podle nového územního plánu zastavěnost 25%, 
podle stávajícího je na jedné části území 28% a na druhé 20%. Zde 
došlo ke sjednocení na střední úrovni.
Zastavěnost určuje půdorysný průmět budovy včetně všech souvi-
sejících konstrukcí, jako jsou verandy, terasy, garáže apod. Když si 
vezmeme například pozemek o velikosti 800 m2, tak 25% zastavěnost 
200 m2 plochy včetně veškerého zdiva a všech konstrukcí. Zdivo zabere 
u menších staveb až 25 %, takže čisté plochy pak zbude 150 m2. Ode-

čteme-li garáž pro dvě auta, zbývá nám maximálně 100 m2 na přízemí. 
Pro návrh územního plánu jsme si pro každou lokalitu vybrali 10 až 15 
typických staveb, u kterých jsme si spočítali jejich parametry zastavě-
nosti, procenta zahrady a ověřili podlažnost. Podle těchto údajů jsme 
pak postupně ladili nastavení.
Obecně se však jedná o parametry, které jsou srovnatelné s ostat-
ními obcemi a městy a jsou do určité míry standardní. Bližší průzkum 
lokalit přesto v návrhu územního plánu dovoluje nastavit určité nuance 
v parametrech výstavby. Musíme si však uvědomit, že jsou to pravidla 
pouze obecná a pro detailnější řešení by bylo zapotřebí schválit regu-
lační plán, do které by například bylo možné zakreslit konkrétní sta-
vební čáry. Územní plán tedy musí z podstaty věci pracovat pouze 
s pravděpodobností.
Nyní jsme zmínili pouze zastavěnost, ale nový návrh územního plánu 
pracuje s celou škálou dalších podrobných parametrů. Nový návrh 
nastavuje komplexní systém pravidel pro zastavěnost, požadovanou 
velikost pozemku, procento zahrady, regulovanou výšku budovy a pra-
vidla pro návaznost budov na veřejná prostranství (příprava na veřejný 
parter, orientace obytných a pobytových místností, odstup od uliční 
čáry). Územní plán jasně vymezuje polohu veřejných prostranství a tím 
chrání veřejný zájem. Každá plocha je vybavena podrobným popisem 
dovoleného využití včetně popisu charakteru zástavby. Nelze tedy 
v žádném případě tvrdit, že by nový územní plán nějak uvolňoval pra-
vidla a že by nastal po jeho schválení nějaký překotný stavební boom. 
Naopak úbytek zastavitelných ploch a zpřísnění pravidel bude zname-
nat omezení výstavby.

Odpovídal Ing. arch. Pavel Hnilička tvůrce návrhu nového územního plánu obce

2.  Otázka: Vyplynou pro majitele nemovitosti nějaké nové povinnosti 
(např. bude muset bourat nebo měnit stavbu), když se novým územním 
plánem změní regulativy na jeho pozemku?
Odpověď: Územní plán je závazný pro vydání regulačního plánu zastupi-
telstvem obce a pro rozhodování v území, zejména pro vydávání územ-
ních rozhodnutí. Soulad s územním plánem se tedy již neposuzuje 
u umístěných, povolených nebo zkolaudovaných staveb. Rozesta-
věné stavby je možné dostavět podle vydaných povolení, stávající stavby 
je možné užívat podle vydaných kolaudací, aniž by na ně mělo vydání 
nového územního plánu vliv. Podmínky nového územního plánu nejsou 
retroaktivní, nelze je vynucovat zpětně. Požadavky nového územního 
plánu však bude nutné dodržet v případě umísťování nových staveb, 
změn dokončených staveb (nástavby, přístavby) a změn v užívání staveb.

Odpovídala Ing. Helena Ušiaková, zástupce pořizovatele nového územního plánu obce

3.  Otázka: Lze podle zákona na stavebním pozemku určeném pro 
bydlení stavět více staveb pro bydlení, nebo lze stavět vždy na každém 
stavebním pozemku pouze jednu takovouto stavbu? Pokud bude sta-
vebník chtít postavit více staveb pro bydlení je třeba pozemky rozdělit?
Odpověď: Využití pozemků staveb pro bydlení řeší vyhláška o obec-
ných požadavcích na využívání území. Na pozemcích staveb pro bydlení 
lze kromě stavby pro bydlení umístit stavbu nebo zařízení souvise-
jící s bydlením či bydlení podmiňující a provést terénní úpravy potřebné 
k řádnému a bezpečnému užívání pozemků, staveb a zařízení na nich, 
není-li z prostorových a provozních důvodů možno zabezpečit uvedené 
funkce ve stavbě pro bydlení.
Na pozemcích rodinných domů lze dále umístit jednu stavbu pro pod-
nikatelskou činnost do 25 m2 zastavěné plochy a do 5 m výšky s jedním 
nadzemním podlažím, podsklepenou nejvýše do hloubky 3 m. Na 
pozemku stavby pro bydlení (rodinného domu nebo bytového domu) 
tedy nelze umístit další stavbu pro bydlení, ale jen stavby s bydlením 

Územní plán – SPECIÁL
Speciální příloha Informačního listu vydaná s informacemi o návrhu nového územním plánu města Dobřichovice 
v návaznosti na poplašné zprávy, které se ve městě šíří. Zde se můžete seznámit s vizemi projektanta územního 
plánu. Dozvíte se důvody pro zvolená řešení a naleznete zde odpovědi na často kladené otázky.
Byli bychom rádi, kdyby text i obrázky pomohly věcnému a realistickému náhledu občanů na celou problematiku.
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související např. garáž, bazén, pergola, altán. Každá stavba pro bydlení 
musí mít vymezený svůj stavební pozemek.

Ing. Helena Ušiaková

4.  Otázka: Je možné podávat připomínky jen při společném projed-
nání, nebo i v rámci veřejného projednání? Budou vypořádávány v obou 
případech stejným způsobem nebo budou mít rozdílnou váhu?
Odpověď: Připomínky je možné podávat při každém projednávání 
návrhu územního plánu. V prvním kole (společné jednání s dotčenými 
orgány) pořizovatel doručí návrh územního plánu veřejnou vyhláškou 
a do 30 dnů ode dne jeho doručení může každý uplatnit písemné při-
pomínky. V druhém kole (veřejné projednání) může každý uplatnit své 
připomínky nejpozději do 7 dnů ode dne veřejného projednání.
V obou kolech pořizovatel ve spolupráci s určeným zastupitelem vyhod-
notí výsledky projednání, tedy vyhodnotí i došlé připomínky. Na základě 
vyhodnocení výsledků projednání pak pořizovatel zajistí upravení 
návrhu územního plánu. Připomínky mají v obou případech stejnou 
váhu. Tabulka s vyhodnocením připomínek bude součástí odůvodnění 
územního plánu. Jednotlivým osobám, které podaly připomínku, se 
odpověď nezasílá, vyhodnocení podané připomínky bude možné najít ve 
zveřejněném odůvodnění.

Ing. Helena Ušiaková

5.  Otázka: Obec má dnes schválené dva regulační plány. Budou tyto 
regulační plány stále platné i po přijetí nového územního plánu pří-
padně v jakém rozsahu? Nezůstanou dotčené plochy neregulovány?
Odpověď: Doba platnosti regulačního plánu z podnětu, který nenahrazuje 
územní rozhodnutí, není stavebním zákonem stanovena. Regulační plán 
z podnětu tedy platí stále, dokud ho zastupitelstvo nezmění nebo nezruší.
Oba regulační plány Dlouhý díl i Dobřichovice–Centrum byly pořizovány 
z podnětu a nenahrazují žádné územní rozhodnutí, takže budou platit 
i po vydání nového územního plánu. Pokud by v některých částech byly 
vydané regulační plány v rozporu s novým územním plánem, tak se tyto 
části regulačních plánů nepoužijí, ale ostatní části regulačního plánu 
budou dále platit. Regulační plán nemusí mít podmínky pro výstavbu 
úplně stejné jako územní plán, může podmínky uvedené v územním 
plánu upřesňovat i zpřísňovat. Regulační plán je tedy v pořádku (není v 
rozporu s územním plánem), pokud je v něm stanovena např. nižší 
výška, menší zastavitelnost, užší rozsah využití než je v územním plánu.
Žádná plocha nemůže zůstat v územním plánu neregulovaná, protože 
vždy musí mít stanoveny podmínky prostorového uspořádání, včetně 
základních podmínek ochrany krajinného rázu (například výšková 
regulace zástavby, charakter a struktura zástavby, stanovení rozmezí 
výměry pro vymezování stavebních pozemků a intenzita jejich využití). 
Regulační plán obsahuje podrobnější podmínky např. uliční a stavební 
čáry, vzdálenost stavby od hranic pozemků a sousedních staveb, půdo-
rysnou velikost stavby, podlažnost, výšku, objem a tvar stavby, základní 
údaje o kapacitě stavby, určení částí pozemku, které mohou být zasta-
věny, zastavitelnost pozemku dalšími stavbami.
Ing. Helena Ušiaková

6.  Otázka: Návrh v plochách bydlení nezavádí pojmy rodinný a bytový 
dům. Jak bude zaručeno, že nedojde k změně charakteru zástavby, 
zejména ke stavbám vysokých bytových domů?
Odpověď: Vysoké domy nemohou vznikat, protože územní plán je 
kompletně pokrytý výškovou regulací. Pracujeme s tzv. regulovanou 
výškou budovy, která je uvedena v metrech, a k tomu je navíc nasta-
veno omezení na počet podlaží. Výšková regulace je tedy dvojí a vždy 
se musí splnit oba parametry najednou.

Ukázka domu o výšce 
2 nadzemních podlaží 
a podkroví na křížení 
ulic Anglická a Zelená. 
V této části je nastaven 
parametr max. 2 
nadzemních podlaží.

Pojem rodinný a bytový dům není zaváděn kvůli problematickému 
pojmu ve vyhlášce ke stavebnímu zákonu. Je třeba si uvědomit, že 
bytovým domem je i funkcionalistická vilka s ustoupeným podlažím 
jednoduše proto, že nemá podkroví, anebo dvoupodlažní dům ve svahu, 
protože má dvě podzemní podlaží. Bylo by absurdní takové druhy 
staveb zakazovat.
Dle vyhlášky 501/2006 Sb. o obecných požadavcích na využívání území 
má „rodinný dům více než polovinu podlahové plochy odpovídající poža-
davkům na trvalé rodinné bydlení; rodinný dům může mít nejvýše 
tři samostatné byty, nejvýše dvě nadzemní a jedno podzemní podlaží 
a podkroví“. Z tohoto textu vyplývá, že stavba pro bydlení, která nespl-
ňuje tyto požadavky, je bytovým domem. Zákazem výstavby bytových 
domů, bychom znemožnili výstavbu domů o dvou nadzemních podla-
žích s ustoupeným třetím podlažím.
Posuzování staveb na svazích (kde se v Dobřichovicích nachází vilové 
čtvrtě), je také problematické. Lehce může dojít k situaci, že dům bude 
mít dvě podzemní podlaží. Proto se zcela záměrně vyhýbáme výslov-
nému zákazu bytových domů. Téměř ve všech lokalitách pro bydlení 
jsme omezili počet bytových jednotek na tři (rodinný dům smí mít 
nejvýše tři bytové jednotky), abychom zamezili vzniku velkých domů. 
Dále je v každé lokalitě stanovena regulovaná výška budovy, která 
zajišťuje vyrovnanou výškovou hladinu.

Stejný objem stavby, přičemž pouze dům vlevo je rodinným domem. Oba domy 
vpravo jsou paradoxně bytovým domem, i když mají menší objem a jsou nižší.

Další ukázka domu 
o výšce 2 nadzemních 
podlaží a podkroví při ulici 
Strmá na Brunšově. V této 
části je nastaven parametr 
max. 2 nadzemních 
podlaží. Pokud jsou domy 
ve svahu, je navíc nutné 
počítat s vyrovnáním 
úrovně přízemi. Roh domu 
dolů po svahu se tím pak 
logicky zvedá.

Pro srovnání uvádíme, jaké mohou být rozdíly mezi bytovým a rodin-
ným domem. Bytovým domem může být stavba menší, než je rodinný 
dům. Rodinný dům nemá ve vyhlášce žádné omezení velikosti. Princip 
zabraňující stavět urbanisticky nevhodné a okolí zatěžující stavby je jiný 
a nespočívá v užití termínu „bytový dům“.

Ing. arch. Pavel Hnilička

7.  Otázka:  Umožní nový územní plán vyšší zástavbu centra města 
oproti dnešním možnostem?
Odpověď: Současný územní plán dovoluje v centru města vystavět až 4 
nadzemní podlaží. Pokud jsou v přízemí obchody a služby, tak se podle 
dnešního platného plánu dá stavět do výšky 14,6 m od úrovně hladiny 
stoleté vody Q100, která je cca 1 m nad terénem. Pro centrum byl 
schválen regulační plán, který upřesňuje výšku podle stavebních čar 
přesně a konkrétně na jednotlivé pozemky.
Do územního plánu jsme přejali paušálně nejvyšší výšku z regulačního 
plánu tak, aby regulační plán zůstal v souladu s plánem územním. Oba 
dokumenty jsou vydávány stejným způsobem a schválením územního 
plánu se platnost plánu regulačního neruší.
Regulační plán např. na náměstí dovoluje výšku 3 nadzemních podlaží 
+ střecha nebo ustoupené patro, v ulici Pražská pak dokonce již jen 2 
nadzemní podlaží + střecha nebo ustoupené patro. Toto zůstane v plat-
nosti. Jelikož ale vymezení území pro regulační plán nezahrnuje ulice 
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u městského úřadu, bude vhodné regulativ pouze v této části upřesnit. 
Týká se to ulic Na Chmelnici a Lomená.

Ing. arch. Pavel Hnilička

8.  Otázka: Návrh zavádí plochu s názvem obchodní ulice. Jaký je její 
účel?
Odpověď: Cílem územního plánu je Pražskou ulici oživit a upravit ji tak, 
aby tu vznikly chodníky a stromořadí. Regulace se dotýká pouze úzkého 
pruhu pozemků podél Pražské ulice. Příjemné veřejné prostranství je 
takové, do kterého se domy otáčejí čelem. V současné chvíli se přilehlé 
domy do ulice otáčejí spíše svou zadní částí.
Obchodní ulice by mohla mít podélné stání pro automobily, což by 
dopravu v ulici zpomalilo. Když jedete podél zaparkovaných aut, musíte 
zpomalit, protože nevíte, kdy někdo zaparkované auto začne rozjíž-
dět. Když máte před sebou volný koridor, jedete o mnoho rychleji. Sám 
jsem při svých pozdních návratech z projednávání regulačního plánu 
kolem půlnoci viděl na této ulici auta řítící se rychlostí kolem 100 km/h. 
Princip chodníků, podélného stání a stromořadí spolehlivě funguje na 
zpomalení dopravy, to je ověřené. Ulice se stane příjemnějším veřej-
ným prostranstvím a ne pouhým koridorem.
K tomu samozřejmě musí napomoci přilehlé budovy, kde by se ideálně 
mohly rozvíjet obchody a služby. Takováto forma umístění obchodů 
a služeb přímo na ulici je pro kvalitu veřejných prostranství mnohem 
lepší, než kumulace do obchodních center. Ty naprosto spolehlivě ulice 
umrtvují, zatímco obchody a služby ulice oživují.

Ukázka možné proměny Pražské ulice se stromořadím, podélným parkováním 
a pohodlným chodníkem

V územním plánu jsme chtěli, aby Pražská ulice přestala být průta-
hem a dokázala se s dopravní zátěží lépe vyrovnat a profitovat z ní. 
Dopravní zátěž na Pražské ulici zůstane stejná, protože z návrhu plánu 
jsme na přání většiny zastupitelů vyjmuli územní rezervu pro severní 
obchvat. Upřímně už v současném plánu byl pouze v územní rezervě 
a jeho realizace byla stejně v nedohlednu. Dopravní zátěži by měla 
ušetřit až nová radiála z Řevnic přímo na Prahu, která bude vedena 
kolem Mořiny a Chýnice.
Navrhovaný charakter obchodní ulice by měly zajistit domy, které se 
přimykají blíže k ulici s veřejným parterem. Není žádoucí, aby domy 
tvořili souvislou frontu, proto je také omezena maximální délka budovy 
a jejich vzájemné odstupy (viz max. velikost budovy a popis charakteru 
v návrhu ÚP). Dále je stanovena regulovaná výška budovy poměrně 
přísně (8 2 nadzemní podlaží). Nejedná se tedy o žádné činžáky, ale 
o domy ve výšce stávajících okolních staveb, které by vůči ulici mohly 
být doplněny obchody a službami.

Ukázka publikace Nadace Prince Charlese, 
která se zabývá udržitelným urbanismem. Mezi 
základní principy udržitelného urbanismu patří 
příjemná veřejná prostranství, ke kterým se domy 
otáčejí čelem. V centrech měst a městeček by 

měly v přízemích budov vznikat obchody a služby, nikoli se soustředit do obřích 
nákupních center za město.
Je však nutné si uvědomit, že územní plán toto řešení pouze nabízí 
a nelze nijak vynucovat. Pokud si majitel nemovitosti bude chtít 
ponechat stávající stav, nikdo ho nemůže nutit to změnit. Je to tedy 
nabídka pro ty, kdo by chtěli otočit domy vůči ulici čelem a využít poten-
ciál místa.

Ing. arch. Pavel Hnilička

Srovnání současného suburbánního způsobu výstavby, kdy se jednotlivým 
funkcím vymezují jednotlivé monofunkční plochy a tradičního způsobu, ve 
kterém se funkce navzájem prolínají. Obchody a služby je lepší rozmístit 
do běžných ulic, než jim vymezovat obchodní centra, na které pak navazují 
nekonečná parkoviště. Stejně tak to platí i pro školy a pracovní příležitosti. 
Nadace Prince Charlese, Valuing Sustainable Urbanism, 2007.

  Co nechceme!

Monofunkční výstavba 
rodinných domů 
v příliš rozsáhlém 
měřítku nepřináší 
kvalitu bydlení. 
Předměstí Denveru, 
USA.

Příliš rozsáhlé 
plochy pro „čisté 
bydlení“, které 
nekompromisně 
požírají volnou 
krajinu v okolí Prahy.

9.  Otázka: Návrh nezavádí plochu specializovanou pouze pro školství. 
Jak bude zaručena možnost stavět školské stavby?
Odpověď: Nový návrh územního plánu dává městu širší možnosti 
stavět školy a školky. Pro tyto druhy staveb nejsou vymezeny úzce 
specializované pozemky. Kdyby se například někdo rozhodl využít vilku 
na malou školku, tak to podle nového územního plánu bude možné 
a plán mu nebude bránit.
U nás na Praze 6, kde máme náš ateliér, je řada takových menších 
školek a fungují velmi dobře. Kdyby se město rozhodlo vystavět novou 
školu, tak bude zejména přemýšlet o vhodných pozemcích. Pokud 
by nějaký město našlo a zrovna nebyl v úzce vymezené specializo-
vané ploše pro školství, tak by napřed muselo dojít ke změně územ-

Územní plán – SPECIÁL Územní plán – SPECIÁL



6/2016

Sport

ního plánu. Sám jsem podobnou absurdní situaci zažil v Říčanech, kde 
jsem tehdy pracoval na regulačním plánu centra. Město Říčany se roz-
hodlo, že na původním zimním stadionu vybuduje novou školu. Za tím 
účelem zpracovalo změnu územního plánu ze sportu na školství. Jenže 
časem se ukázalo, že nová škola by byla moc drahá a ekonomicky bude 
výhodnější rozšířit stávající školu. To se také stalo a pak město zase 
muselo zařídit změnu územního plánu ze školství zpátky na sport. Na 
tomto příkladu je vidět, že v současné společnosti není možné předem 
určovat specializované „funkce“ ploch. To bylo možné jen v socialisticky 
řízeném hospodářství. Dnešní rozhodování obcí a měst se musí řídit 
dalšími faktory a do hry vstupuje více parametrů, jako je ekonomika, 
dostupnost pozemků, přístup, aktuální demografická situace.
Územní plán je nutné připravit tak, aby dokázal do určité míry absor-
bovat změny ve společnosti. Místo specializovaných funkcí je proto 
smysluplnější nastavit pravidla pro výstavbu tak, aby nové stavby 
harmonicky zapadaly do dané lokality. Funkce, resp. způsob užívání 
pozemků, jako takové se samozřejmě uplatní v plochách pro bydlení. Ty 
by však měly být doplněny tím, co k bydlení nerozlučně patří. Ukázek 
tzv. čistého bydlení, které se staly pouhými noclehárnami je ve světě 
i u nás dostatek. Principy trvale udržitelného urbanismu vedou k určité 
reflexi snahy o specializované členění funkčních ploch v územních 
plánech směrem k prostorové regulaci a nastavení pravidel pro objemy 
staveb, jejich umístění a orientaci k veřejným prostranstvím.

Ing. arch. Pavel Hnilička

  Obecné informace k aktuálnímu projednávání územního plánu

Nyní se podle zákona projednává návrh nového územního plánu Dob-
řichovic. Fáze, v které se nacházíme, se nazývá tzv. společné jednání, 
u kterého pořizovatel vyzývá dotčené orgány státní správy, kraj a sou-
sední obce, ale i občany k uplatnění připomínek. Zatímco jiným účast-
níkům termíny ještě běží, občané své připomínky již podali. Po jejich 
vyhodnocení a z toho plynoucím zapracování do návrhu územního plánu 
proběhne tzv. veřejné projednání. Bude to fáze, ve kterém budou občané 
opět moci uplatňovat připomínky a dotčení vlastníci také námitky. Na 
veřejném projednání, které se předpokládá na podzim roku 2016, pro-
běhne veřejná přednáška o návrhu územního plánu a o všech námit-
kách a připomínkách se bude diskutovat a jednat společně se zastupi-
teli města. Je to velmi důležitá část tvorby územního plánu a každá rele-
vantní připomínka může pomoci upřesnit konečnou podobu nového 
územního plánu. V procesu projednání územního plánu budou řádně 
podané námitky a připomínky podle stavebního zákona vypořádány. 
Nový územní plán bude nakonec schvalovat zastupitelstvo. O termínech 
budeme včas informovat.
Poznámka: Formulář k podávání připomínek s adresou naleznete na 
stránkách pořizovatele: http://www.mestocernosice.cz/mesto/mest-
sky-urad/struktura-informace-odboru/odbor-uzemniho-planovani/

  Dopis projektanta nového územního plánu architekta Pavla Hniličky

Vážení občané Dobřichovic,
je to již přes tři roky, kdy jsme v našem ateliéru začali pracovat na 
návrhu nového územního plánu. Nyní, když se po tolika letech a úpra-
vách podařilo vypravit plán k projednání, jsme svědky nebývalé hysterie 
několika osob, které návrh napadají často lživými argumenty a podně-
cují až k nenávisti. Velmi hrubé chování vůči panu starostovi na jednom 
z jejich setkání k územnímu plánu ukazuje, že došlo k překročení sluš-
nosti a snahy o vzájemnou dohodu nad územním plánem a potvrzuje 
se, že tu zřejmě jde o jiné další zájmy, než pouze o územní plán.
Na jednu stranu mne pochopitelně těší zájem občanů o plán. Pro jeho 
kvalitu je vždy lepší, když se o něj lidé zajímají, než když stojí na okraji 
zájmu. Na druhou stranu mne ale děsí úroveň a podlost lživě posky-
tovaných argumentů, uvádění občanů v omyl a vyvolávání chaosu. 
Územní plán je dokumentem z povahy věci složitým, k jeho plnému 
porozumění je nutné delší soustředění a jistá znalost urbanismu 
a architektury měst. Je proto velmi snadné lidem mimo tento obor 
naservírovat polopravdy, nebo i čisté lži, kterým mohou snadno uvěřit. 
Rozbít důvěru je vždy mnohem snazší, než ji získat.
Dovolte mi, abych stručně popsal dosavadní vývoj ze svého pohledu, abyste 
si sami mohli udělat svůj úsudek. Naším úkolem bylo zpracovat územní 

plán, který bude z hlediska regulace velmi podobný tomu současně plat-
nému a bude v souladu s aktuálně platným stavebním zákonem.
Zadáním plánu bylo upřesnění stávajícího řešení a zapracování dílčích 
opatření. Nejedná se tedy o žádnou revoluci, ale o evoluci a přirozený vývoj 
města. V novém plánu dokonce ubíráme zastavitelné plochy na severním 
okraji města. První ideu územního plánu jsme představili již v roce 2013. 
Následně jsme připravili první pracovní verzi plánu a představili ji. Od té 
doby jsme postupně zapracovávali různé náměty zastupitelů. Po komu-
nálních volbách došlo k dalším úpravám pracovní verze plánu podle přání 
zastupitelstva, a to v několika kolech. Nyní byl po požadavcích pořizovatele 
návrh opět upraven a předložen ke společnému jednání.
Takže teprve nyní nastává okamžik, kdy se občané mohou k návrhu 
územního plánu vyjadřovat. Teprve nyní se otevírá prostor pro širokou 
veřejnou debatu o nastavení pravidel. Současné tzv. společné jednání 
je určeno pro dotčené orgány státní správy a pro okolní obce. Po zapra-
cování jejich připomínek do návrhu teprve proběhne tzv. veřejné pro-
jednání, ve kterém bude možné podávat námitky a další připomínky. 
O vypořádání námitek pak bude rozhodovat zastupitelstvo. námitek 
Celý proces tak teprve začíná a všichni budou mít příležitost se vyjád-
řit. Debata se však musí rozvinout nad konkrétním návrhem. Teprve na 
něm je možné říkat, že někde je něčeho hodně, nebo naopak málo.
Vážení občané, při svých úvahách berte prosím vždy jako srovnání sou-
časně platný územní plán. Právě a pouze k němu by se mělo vztahovat 
srovnání. Těch několik málo lidí, kteří se snaží v Dobřichovicích vyvolat 
hysterii, ukazují dramatické scénáře, jak hrůzné stavby budou v Dobři-
chovicích vznikat. Ptám se, proč by měly takové stavby vzniknout právě 
až po vydání nového územního plánu, když se nová pravidla nemění, 
nebo jsou dokonce přísnější? Kde by se najednou vzal tak divoký sta-
vební boom, když by mohl nastat už dnes? Proč několik málo lidí straší 
ostatní nebývalou stavební aktivitou, která by podle nich měla nastat 
podle nového plánu, když je věcně tak podobný tomu současnému? 
Zdá se mi, že územní plán se stává rukojmím politického boje jednoho 
uskupení. Bohužel to u nás není neobvyklý jev.
Osobně se ve svých úvahách hlásím k principům trvale udržitelnému 
urbanismu. Bližší pojetí jsem se snažil vysvětlit ve své knize Sídelní 
kaše (ERA 2005, Host 2012) a v dalších textech věnovaných urbanismu. 
Osobně jsem pro nastavení pravidel, které udrží charakter Dobřicho-
vic jako zahradního města. Nicméně nelze zafixovat současný stav, 
zakázat všechnu další výstavbu a udělat z Dobřichovic skanzen. Máte 
tu sice řadu velmi pěkných domů, ale také mnoho škaredých. Stejně 
to platí i pro ulice. Jste městem, ale nemáte pořádné náměstí. Obou-
stranné extrémy zákazu a přílišného uvolnění nic dobrého nepřináší.
Návrh územního plánu Vám předkládám s čistým svědomím a bez 
zlých úmyslů podle svého nejlepšího přesvědčení. Jako každý jiný 
člověk však mohu chybovat a v návrhu plánu se možná objeví některé 
nejasnosti a překlepy. Zcela jistě se však může ukázat, že na některá 
řešení budete mít odlišný názor, a od toho tu právě toto veřejné pro-
jednání je. Před námi jsou však minimálně dvě kola projednání, během 
kterých se plán pročistí a upraví podle Vašich představ. Věřím, že se 
nám společně podaří připravit plán, se kterým bude většina spokojena, 
přestože již nyní víme, že všichni nemohou být spokojeni nikdy. Přeji si, 
aby rozprava byla věcná a pravdivá a důstojná.
Děkuji Vám za Vaši pozornost.

Pavel Hnilička – Ing. arch., Dipl. NDS ETHZ in Architektur
Narodil se v roce 1975 v Praze. Studoval na Fakultě architektury ČVUT 
v Praze a na ETH Zürich. Po absolvování praxe ve dvou ateliérech, vede 
od roku 2003 vlastní ateliér Pavel Hnilička Architekti. Věnuje se návrhům 
a realizaci staveb, územním a regulačním plánům pro města a obce.
Jedním z klíčových předmětů jeho zájmu je vztah teorie a praxe v navr-
hování. Je autorem knihy „Sídelní kaše – Otázky k suburbánní výstavbě 
rodinných domů“ (2005, 2012), „Ročenka České architektury 2009-
2010“, dále je spoluautorem publikace „Sub Urbs: krajina, sídla a lidé“ 
(2013) a autorem řady článků o urbanismu a architektuře. Urbanismus 
popularizuje na přednáškách, konferencích a seminářích.
V letech 2007–2010 vyučoval na Fakultě architektury ČVUT na ústavu 
urbanismu. Mezi roky 2012-2014 vedl přípravu nových pražských sta-
vebních předpisů na Institutu plánování a rozvoje hl. m. Prahy. Od roku 
2014 je prvním místopředsedou České komory architektů a předsedou 
pracovní skupiny pro legislativu.

Územní plán – SPECIÁL
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tuto záležitost několikrát probírala, protože 
hledala řešení, které by bylo pro občany Dobři-
chovic přístupnější a jednodušší. Je to ale otázka 
peněz a kázně.

Velkoobjemové kontejnery na bioodpad není 
možné přistavit volně do ulic, protože se vždy 
najde nějaký chytrák, který do nich vhodí i nebio-
logický odpad – a tím znemožní recyklaci obsahu 
kontejneru. Znehodnotí tak celý záměr třídění. 
Postavit ke kontejnerům trvalý dozor by jistě šlo, 
ale nechtějte vykalkulovat cenu! Navíc by to bylo 
možné jen tehdy, kdyby se kontejnery na biood-
pad přistavovaly jen v několika málo termínech, 
na několik málo míst a na krátkou dobu. Není to 
zrovna ideální řešení.

Samozřejmě je možné zajistit, aby každý 
zájemce měl svou hnědou popelnici na biood-
pad. Měl by ji u sebe, takže by dohlédl na to, že 
se do ní nehází nic nepatřičného, a  město by ji 
v  pravidelných termínech vyváželo. Otázkou je, 
kolik by bylo zájemců a kolik by město, respektive 
občany podobný systém stál.

Podobnou kalkulaci a  přípravu systému 
svozu bioodpadu je možné připravit až po prů-
zkumu zájmu mezi občany. Proto se na vás obra-
címe s  výzvou, abyste napsali radnici, zda byste 
měli zájem o nádobu na bioodpad (tzn. klasickou 
individuální 120 l hnědou popelnici) a  jak často 
byste podle svého názoru potřebovali její vývoz 
ve vegetační sezoně a mimo ni.

Pište prosím na mailovou adresu info@dobri-
chovice.cz nebo do podatelny Městského úřadu 

Dobřichovice, Vítova 61, 252 29 Dobřichovice. 
Můžete odpovídat anonymně, ale ti, kteří uvedou 
svůj kontakt, budou automaticky zařazeni do 
seznamu zájemců o  svoz bioodpadu. Na našem 
webu a  v podatelně naleznete také formuláře 
s připravenými dotazy:
Jméno, adresa:
Mám zájem o nádobu na bioodpad / ANO – NE
Kolikrát měsíčně budu potřebovat nádobu vyvézt
– ve vegetační sezoně:
– mimo vegetační sezonu:
Poznámka: Víte o  tom, že podle platné závazné 
vyhlášky bude od každého, kdo nezaplatí poplatek za 
svoz odpadu včas (to je do konce června), vybírán tento 
poplatek ve dvojnásobné a po určitém čase až v troj-
násobné výši!? Tolerance je už jen několik málo týdnů!

PP

Memoriál Lídy Gemperlové

V sobotu 11. června proběhl na volejbalových 
kurtech u  sokolovny již 5. ročník Memoriálu 
Lídy Gemperlové, bývalé hráčky a  svého času 
i  náčelnice dobřichovického Sokola. Za pří-
jemného letního počasí bojovalo na třech hřiš-
tích po celý den deset ženských družstev, a  to 
nejen z nedalekých Řevnic, Radotína, Zbraslavi, 
Zlíchova, Stodůlek a  Řep, ale i  ze vzdálenější 
Plzně. Zajistit hladký průběh turnaje s celkovým 
počtem téměř čtyřiceti utkání bylo pro pořa-
datele velmi náročné, ale zvládli to na výbor-
nou, což ocenily nejen samotné hráčky, ale 
i  přítomný vedoucí odboru sportu Jungman-
novy župy, bratr J. Sosnovec. Velkou zásluhu 
na přípravě i úspěšném průběhu volejbalového 
klání mají Ivana Caldová a  Jana Jovanovičová, 
hlavní organizátorky turnaje, a  dále Z. Pražský 

a  L. Mestek, kteří obstarali technické zázemí. 
A protože „nejen volejbalem živ je člověk“, byla 
po celý den účastníky i diváky hojně využívána 
možnost občerstvení, kterou zajistila chvalně 
známá „kulinářská firma“ Sama a  Aleny; velké 
pozornosti se rovněž těšila nástěnka s  fotogra-
fiemi z předchozích ročníků.

A jak to všechno dopadlo? Na prvním místě 
se umístily hráčky Radotína A, které ve velmi 
pěkném finálovém utkání zvítězily 2:1 nad 
děvčaty z Dobřichovic; třetí místo obsadilo druž-
stvo Plzně, následováno volejbalistkami z  Řep, 
Stodůlek, Radotína B, Řevnic, Zlíchova, Zbraslavi 
a družstvem Pozdní sběr. Při závěrečném hodno-
cení, které proběhlo v  podvečerních hodinách, 
obdržela všechna družstva diplomy a v závislosti 
na svém umístění i  hodnotné ceny. O  celkové 
spokojenosti všech družstev svědčí i příslib jejich 
účasti na příštím ročníku.

HgS

Přebor v plážovém volejbale 
smíšených dvojic

Souběžně s  memoriálem Lídy Gemperlové 
proběhl i  přebor župy Jungmannovy v  plážo-
vém volejbalu smíšených dvojic. Celkem deset 
přihlášených dvojic bylo rozděleno do dvou 
skupin, takže každá dvojice sehrála ve své 
skupině čtyři utkání, které rozhodly o nasazení 
do vyřazovacích kol. Dvě dvojice, které nástra-
hami play-off propluly nejlépe, se utkaly ve 
finále, v  němž Filip Větrovský se Šárkou Mes-
tekovou zvítězili nad domácími Janem Zvol-
ským a Veronikou Vrabcovou; na třetím místě se 
umístila dvojice Richard Schaefer a Lucie Jova-
novičová. Všichni účastníci se shodli, že turnaj 
proběhl v  poklidném a  sportovním duchu, 
k čemuž přispělo i příjemné letní počasí.

Pavel J.

Sport

Územní plán – SPECIÁL

Mladí i starší volejbalisté po turnaji

Pokračování ze strany 12
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Výstavy v dobřichovické 
Ukradené galerii

V minulém čísle Informačního listu jsme vás zvali 
na křest zdejší pobočky mezinárodního projektu 
Ukradená galerie. Dobřichovická vitrínka byla 
slavnostně pokřtěna v  sobotu 11. června. První 
vernisáž a  výstava patřily iniciátorce projektu 
Radce Charapovové. Radka vytvořila soubor lino-
rytů s názvem „Za srdcem“. 

Galerii najdete na křižovatce ulic 5. května, 
Vítovy, Anežky České a Za Mlýnem.

Další vernisáže se budou během léta konat 
jednou za 14 dní, každou lichou sobotu v  11 
hodin (současně s  farmářskými trhy). Aktuální 
termíny a  časy vernisáží sledujte na webových 
stránkách www.prodobrichovice.cz nebo na 
Facebooku „Ukradená galerie Dobřichovice“.

Galerie je otevřená všem, kteří malují, kreslí, 
fotografují nebo jinak tvoří. Máte-li zájem vysta-
vovat, kontaktujte nás prosím na adrese ukg-
dobrichovice@seznam.cz.

Libuše Stupavská

Dobřichovické divadelní 
slavnosti 2016

V sobotu 11. června byl zahájen 8. ročník Dobřicho-
vických divadelních slavností koncertem dámské 
vokální skupiny Cabinet a  představením Manžel-
ství až za hrob v podání bakovských ochotníků. 

Dobřichovická divadelní společnost připravila 
pro malé i velké diváky pel-mel složený ze dvou 
vlastních her, z  toho jedna je premiéra, ale také 
z  několika dalších inscenací spřátelených ama-
térských souborů. Všechna představení budou 
uvedena na nádvoří dobřichovického zámku.

Dobřichovická divadelní společnost – Byl 
jednou jeden král – režie Lucie Kukulová
Úsměvná hudební pohádka o  pošetilém králi 
a  jeho moudré dceři, která věděla, že sůl je nad 
zlato. Podle známého filmu autorů Brdečka, 
Werich, Zeman. V  hlavních rolích Petr Říha, Jiří 
Šafránek, dále hrají Denisa Hrubá nebo Anna 
Jirounková, Jája Kroupová, Evža Koblížková, Petr 
Koblížek, Jiří Geissler, Zdeněk Valeš nebo Jan Šefl, 
Ondřej Nováček, Saša Skutil, Alena Říhová, Jan 
Seidl, Olga Vokurková, Lucie Kukulová, Kateřina 
Filla Věnečková, děti z Kukadýlka a další. Hudba 
Zdeněk Dočekal, texty písní Alena Říhová a Lucie 
Kukulová, scéna Jindra Kratochvíl.
Hrajeme ve dnech 23. – 25. 6., 30. 6. a 1. 7. od 20 
hod., 26. 6. od 17 hod.

Divadlo Kukadlo, Praha – Pohádková vzdu-
choloď – scéna, scénář a režie Jeremiáš Polcar
Pohádka pro děti i dospělé s dětskou duší. Pohád-
ková vzducholoď malíře a  vypravěče Barvínka se 
srazí s malou čarodějnicí Pupalkou, letící na koštěti 
za svou babičkou. Barvínek vyskočí na padáku 
a Pupalce se podaří přistát na zlomeném koštěti. 
Pohádky se po nárazu pomotají a  i se vzducho-
lodí se ztratí. A  tak se Barvínek s  Pupalkou snaží 

pomotané pohádky znovu poskládat pomocí 
obrázků. Když se jim za pomoci dětí podaří napra-
vit pohádku O červené Karkulce, ještě jí musí celou 
zahrát jako v  divadle. Roztržitá Pupalka neustále 
vypadává z  „role“, nakonec ale všechno dobře 
dopadne i  s vylepšeným koncem. Hrají Jeremiáš 
Polcar, Šárka Polcarová nebo Rozita Erbanová.
Přijďte 1. 7. ve 14 hod. a 12. 7. v 17 hod.

Dobřichovická divadelní společnost – Brouk 
v hlavě – režie Petr Říha
Rozpustilá fraška Brouk v hlavě je nejhranější hrou 
francouzského dramatika Georgese Feydeaua. Patří 
k vrcholům tvorby tohoto autora. Jedná se o „lech-
tivou“ situační komedii, která srší nespoutaným 
humorem, ironií i  osobitým šarmem. Co všechno 
může způsobit zprvu nevinný, ale vzápětí málem 
zkázonosný nápad prověřit manželskou věrnost?

Kultura u nás i v okolí

Záběr ze zkoušky hry Brouk v hlavě
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Hrají: Karel Král, Hedvika Hájková, Jan Seidl, Jiří 
Šafránek, Petr Širc, Jiří Geissler, Alena Říhová, 
Lucie Houdková, Petr Bendl, Ondřej Nováček, 
Denisa Hrubá, Irena Neradová, Tena Elefteriadu 
ml., Michal Pánek, Karel Slavíček a mnoho dalších. 
Hudba: Bedřich Šmarda, Stanislav Mácha, Petr 
Hepnar, texty písní Alena Říhová. Korepetice písní: 
Tena Elefteriadu. Scéna: Petr Calda a  Karel Král. 
Kostýmy: Lenka Mejstříková. Světla: Jan Kuna.
Hrajeme ve dnech 6. – 8. 7., 10. 7., 14. – 17. 7. ve 
20 hod.

Divadelní klub Jirásek, Česká lípa – Revizor – 
režie Václav Klapka
Znovuuvedení kultovní komedie Divadelního 
klubu Jirásek z  roku 1995 podle stejnojmenné 
hry N. V. Gogola. Námět k  Revizorovi poskytl 
Gogolovi Alexandr Sergejevič Puškin, který mu 
vyprávěl příběh o  tom, jak byl jednou při jakési 
cestě považován za tajného vládního úředníka. 
V té době totiž nebylo ničím neobvyklým, přijel-
li do okresního města „inkognito“ vysoký státní 
úředník, aby se přesvědčil, zda je vše v pořádku. 
Hrají: Pavel Landovský, Karel Bělohubý, Franti-
šek Zborník, Václav Klapka, Radka Jechová, Dita 
Krčmářová, Cyril Grolmus, Štěpán Kňákal, Tereza 
Lačná, Jiří Gottlieber, Jiří Kratochvíl a Jiří Pilský.
Uvádíme 21. 7. od 20 hod.

Studio mladých, Roztoky u Prahy – Eduard by 
to tak chtěl – autoři a  režie Radek Bár, Vojta 
Effler a Tomáš Zámečník
Po přibližně roce a půl si roztocké divadelní usku-
pení Studio mladých připravilo další, již pátou 
premiéru svojí autorské hry. Tentokrát budete mít 
možnost nahlédnout do zákulisí divadla v pánské 
divadelní šatně, kde to životem tepe kolikrát víc 
než na samotném jevišti. Uvidíte, že často až nad-

pozemsky vnímané bytosti – herci – jsou také jen 
z masa a krve a mají své starosti. Třeba jestli budou 
stravenky včas, chtěli by vyšší plat, uznání, více 
reklam, navštěvovat ubytovnu pro sestřičky a řeší 
i  to, že jedno krematorium všem práci nezajistí 
a že jsou někdy menší, než si o nich obecně spo-
lečnost myslí. To vše, a  jak jinak v  podání Studia 
mladých z Roztok u Prahy, je předkládáno humor-
nou formou, do které se ale i  slza dojetí může 
vloudit. Hrají Radek Bár, Vojta Effler, Tomáš Zámeč-
ník, Jiří Šafránek j.h. Hudba: Zámečník, Dvořák, 
Albinoni.Uvádíme 22. července od 20 hod.

Doprovodný koncert
Jan Smigmátor a  hosté – největší swingové 
a  jazzové hity v  podání zpěváka a  moderátora 
Jana Smigmátora, který na hudební scéně 21. 
století s  noblesou ztělesňuje odkaz swingových 
králů, jakými byli Frank Sinatra, Sammy Davis 
jr., Dean Martin, Bobby Darin, Mel Tormé nebo 
dodnes fantastický zpěvák Tony Bennett.
Koncert se hraje 24. července od 20 hod.

Kateřina Filla Věnečková

Brouk v hlavě a ještě k tomu 
na zámku

Pamatujete na někdejší veleplatné vojen-
ské moudro „Nudící se voják, chodící prů..r“? 
V  hlavách dostatečně nezaměstnaných jedinců 
se rodívaly nápady, které pak mnohdy končily 
mimořádnými událostmi. A  život ukazuje, že se 
to netýká jen khaki prostředí. Dobrým důkazem 
toho je výmysl dvou zaopatřených paniček 
a  jejich nápad kterak si zkontrolovat věrnost 
manžela jedné z  nich. Rozehraje se tak příběh, 
který díky shodě neuvěřitelných náhod, pře-

kotnému vývoji situací a  naprosto nečekanému 
dvojníkovi hlavního protagonisty, ovšem ze zcela 
jiné sociální třídy, nasadí ne jednoho, ale celou 
řadu brouků pochybností do hlav aktérů.

Jak jsme již avizovali, rozhodl se principál DDS 
a režisér v jedné osobě Petr Říha pro nastudování 
a uvedení inscenace Brouk v hlavě. Stane se tak 
již za pár dnů na nádvoří dobřichovického zámku 
v  rámci Dobřichovických divadelních slavností 
s premiérou 6. července.

Brouk v hlavě, toť jedno z veleúspěšných před-
stavení Vinohradského divadla, kde se dočkalo 
od roku 1996 mnoha desítek repríz a ve kterém 
exceloval v  hlavní dvojroli ředitele pojišťovny 
a  sluhy Butona Viktor Preiss. Není nám nikomu 
známo, zda náš rejža již dopředu věděl, že Brouk 
v  hlavě z  Vinohrad pomalu odchází a  proto ho 
zařadil na náš repertoár, jisté však je, že po der-
niéře na vinohradských prknech 2. června letoš-
ního roku můžeme velmi neskromně prohlásit, že 
Brouk v hlavě pokračuje v Dobřichovicích. A ona 
zmíněná kontinuita může mít i  svůj konkrétní 
podtext. V  době uzávěrky tohoto čísla se roz-
hoduje, zda bychom mohli pro naši letní scénu 
využít zcela, či alespoň částečně, kulisy právě 
z Vinohradského divadla.

Nemá cenu více popisovat jednotlivé podrob-
nosti a  detaily. Zveme velevážené publikum na 
počátek července, aby se samo přesvědčilo, jak se 
nastudování v  podmínkách Dobřichovické diva-
delní společnosti podařilo a jak si jednotliví aktéři 
poradili se svými rolemi. Po premiéře dne 6. čer-
vence uvedeme ve dnech 7., 8., 10., 14., 15., 16. 
a 17. července ještě dalších sedm repríz, vždy od 
20 hodin. Jako obyčejně, lze vstupenky zakoupit 
v  předprodeji v  Café galerii Bím, či on-line pro-
střednictvím našeho webu www.divadlodds.cz

JG

Císaře a krále Karla IV. a císařovnu Alžbětu doprovázel na jejich cestě na hrad Karlštejn celý císařský dvůr. Foto:  Roman Albrecht



20

6/2016

Kulturní přehled  
Dobřichovice  
 – červenec 2016

Výstavy

V Galerii Bím: do poloviny srpna potrvá 
výstava mladých českých umělců, 
která je spojená s první aukcí obrazů 
v Dobřichovicích.
Pořádá: Tomáš Bím

Na zámku: od 1. července výstava 
fotografií MUDr Pavla Hartla – Tváře 
odjinud
Pořádá: Kulturní centrum Dobřichovice

V pátek 1. července od 14:00 
na zámeckém nádvoří
Pohádková vzducholoď

Hraje pražské divadlo Kukadlo pod 
vedením Jeremiáše Polcara, www.
divadlokukadlo.cz
Pořádá: Divadlo DDS v rámci divadel-
ních slavností, www.divadlodds.cz

V pátek 1. července od 20 h 
na zámeckém nádvoří
Byl jednou jeden králV galerii Bím byla v průběhu června instalována výstava mladých umělců s názvem GEPOAME
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Pohádka komedie, hraje DDS
Pořádá: Divadlo DDS v rámci 
Dobřichovických divadelních slavností, 
předprodej na www.divadlodds.cz 
a v galerii Cafe Bím

Ve středu 6. července od 20 h 
na zámeckém nádvoří
Premiéra Brouk v hlavě

Hraje DDS, Pořádá: Divadlo DDS v rámci 
divadelních slavností, předprodej na 
www.divadlodds.cz a v galerii Cafe Bím

Ve čtvrtek 7., pátek 8., v neděli 
10., ve čtvrtek 14., v pátek 
15., v sobotu 16. a v neděli 
17. července od 20 h na 
zámeckém nádvoří
Brouk v hlavě

Komedie, hraje DDS. Pořádá: Divadlo 
DDS v rámci divadelních slavností

V sobotu 9. července 8:00-
12:00, u zámku pod lípou
Farmářské trhy

Pořádá: město Dobřichovice

V sobotu 9. července od 
18:00, v kostele sv. Martina 
a Prokopa v Karlíku
Karlická setkání s Duem ECO

Program: H. Purcell , W. A. Mozart, J. 
Haydn a další v podání Evy a Pavly 
Franců (housle, viola) a hostem 
Naděždou Chrobákovou (soprán)

V úterý 12. července od 17:00 
na zámeckém nádvoří
Pohádková vzducholoď

Hraje pražské divadlo Kukadlo pod 
vedením Jeremiáše Polcara. www.diva-
dlokukadlo.cz. 
Pořádá: Divadlo DDS v rámci divadel-
ních slavností

Ve čtvrtek 21. července od 
18:00 na zámku
Komorní smyčcový orchestr, 
dirigent Karel Doležal

Program: W. A. Mozart, Tomaso Albinoni, 
Edvard Grieg. Pořádá: Karel Doležal 
v rámci mistrovských kurzů na zámku

Ve čtvrtek 21. července od 
20:00 na zámeckém nádvoří
Revizor

Komedie, hraje DK Jirásek z České Lípy
Pořádá: Divadlo DDS v rámci 
divadelních slavností

V pátek 22. července od 20:00 
na zámeckém nádvoří
Eduard by to tak chtěl

Komedie, hraje Studio mladých z Roztok 
u Prahy. 
Pořádá: Divadlo DDS v rámci 
divadelních slavností

V sobotu 23. července 8:00-
12:00, u zámku pod lípou
Farmářské trhy

Pořádá: město Dobřichovice

V sobotu 23. července od 
18:00 v zámecké kapli  
sv. Judy Tadeáše
Pražské violové duo

Program: Jean-Marie Leclair, Wilhelm 
Friedemann Bach, Jiří Herold, Sylvie 
Bodorová, Jiří Laburda
Pořádá: Karel Doležal v rámci 
mistrovských kurzů na zámku

V neděli 24. července od 20:00 
na zámeckém nádvoří
Koncert Jana Smigmatora 
s hosty

Zazní největší swingové a jazzové 
hity slavnostní zakončení divadelních 
slavností. Pořádá: Divadlo DDS,

V úterý 26. července od 19 h, 
v sále MUDr. Fürsta
Beseda o povodních 
a možnostech 
protipovodňové ochrany

Záměrem tohoto setkání je představit 
zkušenosti a znalosti, které organizace 
Člověk v tísni nashromáždila při pomoci 
během povodní v České republice 
i cizině.
Pořádá: Jan Jelínek, Člověk v tísni ve 
spolupráci s městem Dobřichovice

Ve středu 27. července od 18h 
ve velkém sále na zámku
Zemlinského kvarteto

Program: Joseph Haydn, Petr Iljič 
Čajkovskij
Pořádá: Karel Doležal v rámci 
mistrovských kurzů na zámku

29. července od 19h ve 
velkém sále na zámku
Komorní smyčcový orchestr, 
dirigent Karel Doležal

Program: Maurice Ravel, Petr Eben, 
Antonín Dvořák
Pořádá: Karel Doležal v rámci 
mistrovských kurzů na zámku

Na srpen se připravuje:

3. srpna na zámku koncert 
houslisty Jana Hrubého a jeho 
hostů Paula Hutchinsona 
(akordeon), Karen Wimhurst 
(klarinet) z Velké Británie.
13. srpna Dixieland u lávky
7. – 21. srpna festival Musica Viva 
(pořadatel Fr. Běhounek, Ludus 
Musicus)
27. srpna Vinařské slavnosti na 
zámku

ŘEVNICE

Kulturní akce občanského sdružení Náruč 
v  Modrém domečku na náměstí Jiřího z  Podě-
brad 3, Řevnice. www.os.naruc.cz
Otevírací doba galerie i kavárny je v úterý-sobota 
9-19 hodin, v  neděli 10-17 hodin, v  pondělí je 
zavřeno.

Komunitní stůl na řevnickém rodinném festi-
valu „Hravě a zdravě“
Již v  současné době je patrné, že řevnické 
náměstí bude první víkend v  září zaplněno na 
maximum. Spolek Náruč, který festival pořádá 
společně s  rodinným centrem Leťánek, orga-
nizuje druhý ročník rodinného festivalu Hravě 
a  zdravě. Akci podpořilo město Řevnice jednak 
finančně a jednak také zorganizováním Dne bez 
aut. Zástupci všech věkových kategorií budou 
mít ten den příležitost bavit se už od 11.00 hod 
dopoledne. Mottem letošního ročníku je: „Neo-
bědvejte dnes doma, pojďme se najíst společně!”.

Organizátorka Marie Hrdá ze spolku Náruč, 
který provozuje v  Řevnicích chráněnou kavárnu 

Pokračování na straně 28
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Velkoobchod potraviny, drogerie  

ve Velkotržnici Lipence, Praha 5,  

přijme na pozici:

POKLADNÍ – PRODAVAČ(KA)
- jednosměnný provoz pondělí-pátek, 

sobota 1x za 3 týdny

SKLADNÍK
- jednosměnný provoz pondělí-pátek, 

sobota 1x za 3 týdny

ŘIDIČ dodávky – skupina B
- jednosměnný provoz pondělí-pátek, 

sobota 1x za 3 týdny

Tel. 777 66 1111, 296 828 302 po 14. hodině

Město Dobřichovice nabízí 
k pronájmu suterénní byt 2+kk 
v budově zdravotního střediska v ulici Březová 341. 

Žádosti zasílejte nebo podávejte do podatelny 
Městského úřadu Dobřichovice, 

Vítova 61, 252 29 Dobřichovice, nebo na mailovou 
adresu tajemnik@dobrichovice.cz
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Modrý domeček, říká: „Rádi bychom představili 
letos na náměstí model jakéhosi komunitního 
stolu, kterým jsme se nechali inspirovat v severní 
Evropě. Spočívá v tom, že lidé různých věkových 
kategorií, vyznání, národností, názorů, pohlaví 
a zájmů si společně u jednoho stolu vždy dokáží 
najít to správné téma, které je na několik málo 
okamžiků dokáže spojit.”

Paralelně s programem na náměstí bude pro-
bíhat Rodinná hra, která prostřednictvím něko-
lika stanovišť provede teamy soutěžících po těch 
nejzajímavějších místech Řevnic. Moderátorkou 
letošního ročníku bude letos Martina Nášelová 
– známá z televizního pořadu Koření a z ranních 
zpráv na TV Nova. Těšíme se na Vás 3. září 2016 
od 11.00 hod na řevnickém náměstí!                   MH
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Linka tísňového volání – 112

Záchranná služba – 155

Záchranná služba Řevnice 
25772−1555, −1666, −1777

Policie – 158

Policie Praha-venkov – stálá služba 
974−861−111, 974−882−103

Městská policie 
724−060620 nebo 605−255450

Hasiči Řevnice tísňové volání 
150

Hasiči Dobřichovice 
25771−1730

Městský úřad Dobřichovice 
25771−1590

Stavební úřad – 25771−1402

Matrika – 25771−2478

Starosta a tajemník – 25771−2182

Poruchy elektřiny ČEZ Distribuce a.s. 
840 850 860 nebo 840 840 840

Poruchy plynu STP a.s. pohotovost 
1239 nebo 244 472 811 nebo 812

Poruchy vody a kanalizace 
Aquaconsult s.r.o. – 25164−2203
pohotovost stálá služba 
724-005900

Poruchy veřejného osvětlení –  
Elektroštika, s.r.o. 
251 625 761, 605 385 645

Poruchy sítě DOBNET 
HelpDesk 277 001 151

Informační kancelář Dobnet o. s. 
277 001 111
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sobota 9. a 23. 7. od 8 – 12 hod.

před zámkem


